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            БЕЗ РУЖОВЫХ АКУЛЯРАЎ

Калі Вам трэба працягнуць падпіску на  
“Народную Волю” на лістапад, то зрабіце гэта,  
калі ласка, да 26 кастрычніка. Не спазніцеся!
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На рэспубліканскім 

семінары па пытаннях жыл-
лёва-камунальнай гаспадаркі 
А.Р.Лукашэнка заўважыў: 
“Тое, што 66 працэнтаў 
насельніцтва краіны ста-
ноўча ацэньваюць рабо-
ту жыллёва-камунальных 
служб у сваім раёне, горадзе, 
– гэта ўжо нядрэнна. Праўда, 
я падвяргаю сумненню, што 
амаль 70 працэнтаў так зада-
волены ці хоць крыху зада-
волены развіццём ЖКГ. Дай 
бог, каб гэта было так”.

Мас тачка Ірына 
Пуставалава таксама сум-
няваецца ў тым, што амаль 
дзве трэці насельніцтва ў нас 
задаволены работай жыл-
лёва-камунальных службаў. 
На яе погляд, высокую лічбу 
можна вывесці і вось такім 
чынам…

•••

Тамара СЯРГЕЙ:
«Падпалкоўніку 

Гаркаваму  
я спачуваю...»
Хутка будзе два гады, як на чыгуначным 

вакзале Мінска ў дзень інаўгурацыі 
Аляксандра Лукашэнкі па абвінавачанні  
ў крадзяжы была затрымана юрыст  
і праваабаронца Тамара Сяргей.

Амаль два гады яна спрабуе даказаць, што гэта затрыманне 
адбывалася незаконна, а таксама прыцягнуць да крымінальнай 
адказнасці за лжывы данос грамадзянку “Тарасову Т.Н.”,  
якая абвінаваціла праваабаронцу ў рабаванні 300 долараў.

На якой стадыі справа Тамары Сяргей знаходзіцца зараз?

– За гэты час я падала больш за 10 
скаргаў у розныя інстанцыі, – распавя-
дае праваабаронца. – Пісала ў Мінскую 
транспартную пракуратуру, пракуратуру 
Мінскай вобласці і пракуратуру Мінска, 
звярталася і да міністра ўнутраных 
спраў Ігара Шуневіча і да генпракурора 
Аляксандра Канюка.

Увесь час ідуць адпіскі. У дзеяннях 
супрацоўнікаў мінскага АУС на транспарце 
падпалкоўніка Сяргея Гаркавага і старшага 
прапаршчыка Сяргея Махнача, якія мяне 
затрымлівалі, ніхто – ні правяраючыя з 
ГУУС Мінгарвыканкама, ні пракурорскія 
работнікі – парушэнняў заканадаўства 
не знаходзяць. І гэта пры тым, што, як 
высветлілася, ніякай пісьмовай заявы ад 
грамадзянкі Тарасавай ніхто не прымаў, яе 
пашпартныя дадзеныя не запісаў. Чаму тады 
мяне затрымалі, дапытвалі, абшуквалі?! 
Больш за 4 гадзіны я правяла ў пастарунку! 
Паводле нашых законаў, заява ў міліцыю 
прымаецца толькі ў пісьмовай форме і чала-
века абавязкова папярэджваюць пра адказ-
насць за лжывы данос. Ананімныя звароты 
не прымаюцца да разгляду, і тым больш 
па ананімках, калі гэта не паведамленне аб 
выбуху або тэракце, не праводзяцца працэ-
суальныя дзеянні! Гаркавы і Махнач груба 
парушылі ўстаноўлены парадак – гэта ж 
відавочна. Але на гэта заплюшчваюць вочы 
іх калегі-міліцыянеры, супрацоўнікі праку-
ратуры. 

Спрабавала я прыцягнуць да 
крымінальнай адказнасці і “Тарасову Т.Н.”. 
Але вы ж ведаеце, які адказ атрымала? Такая 
грамадзянка, “згодна з даведкай з адрасна-
даведачнага бюро, у Рэспубліцы Беларусь не 
значыцца”. Яшчэ больш нахабна выгляда-
ла іншая аргументацыя правяраючых, якая 
сведчыла пра тое, што шукаць паклёпніцу 
ніхто не будзе. Мне адказалі, што грама-
дзянка, якая назвала сябе Тарасавай, маг-
ла “добрасумленна памыляцца” і таму ў яе 
дзеяннях “адсутнічаюць прыкметы скла-
ду злачынства, прадугледжанага арт.400 
КК Рэспублікі Беларусь (заведама лжывы 
данос)”.

– То бок даказаць сваю правату ў вас 
не атрымалася?

– Я яшчэ не скончыла барацьбу. У 
верасні атрымала адказ на сваю чарго-
вую скаргу з Генеральнай пракуратуры 
за подпісам начальніка ўпраўлення па 
наглядзе за выкананнем заканадаўства на 
транспарце і ў мытных органах Анатолія 
Дудкіна.

Па сутнасці, у ім няма адказу ні на 
адно маё пытанне. Фармулёўкі, магчы-
ма, крыху іншыя, але сутнасць не мяня-
ецца. А.К.Дудкін напісаў, што дзеянні 
міліцыянераў, якія мяне затрымлівалі, 
«адпавядаюць патрабаванням крымінальна-
працэсуальнага заканадаўства, парушэнняў 
не бачна». У сувязі з гэтым няма і падстаў 
для прыняцця мер пракурорскага рэагаван-
ня. У выпадку нязгоды я магу абскардзіць 
гэтае рашэнне ў кіраўніцтва Генеральнай 
пракуратуры.

– Будзеце гэта рабіць? Вы ж ужо 
звярталіся асабіста да генпракурора 
Аляксандра Канюка...

– Звярталася на самым пачатку ўсёй 
гэтай абсурднай гісторыі, 11 лістапада 2015 
года. Прайшло амаль два гады, шмат што 
змянілася.

Безумоўна, з адказу Дудкіна бачна 
пазіцыя Генпракуратуры. Тым не менш 
я ўсё роўна буду намагацца сустрэчы з 
намеснікам генпракурора. Чаму гэта для 
мяне важна?

Справа ў тым, што калі мне далі адказ з 

Генпракуратуры, значыць, ёсць матэрыялы 
праверкі. Хачу з імі азнаёміцца і потым 
канкрэтна аднаму з кіраўнікоў ведамства 
на асабістым прыёме задаць свае пытанні. 
Якім чынам праводзілася праверка, што 
нават у гэтым адказе яны пасаромеліся 
напісаць прозвішча асобы, якая заявіла, 
што я скрала ў яе грошы?! Прозвішча 
“Тарасова Т.Н.” у адказе Генпракуратуры 
нават не ўзгадваецца. Думаю, невыпадко-
ва. На мой погляд, у пракуратуры выдатна  
разумеюць абсурднасць сітуацыі, якая  
склалася, калі паводле вуснай заявы невя-
домай грамадзянкі затрымліваюць чалаве-
ка. Гэта тое самае, што я прыйду ў кабінет 
да чыноўніка і скажу: «Я – Сяргей Т.Е.».  
І што, будзе ён са мной размаўляць?

– Тамара, вы сама не раз тлумачылі 
прычыну інцыдэнту: маўляў, гэта была 
правакацыя…

– …і ў кожным новым адказе, у тым 
ліку і ў апошнім з Генпракуратуры, я 
атрымліваю новыя доказы таго, што маю 
рацыю. 

Я абсалютна ўпэўнена, што гэта была 
правакацыя, арганізаваная спецслужбамі, 
а падпалкоўнік Гаркавы ўсяго толькі 
выканаўца, якога цяпер так нязграбна 
абараняюць. Яго, я лічу, выкарыстоўвалі 
ўцёмную. Таму аперацыя па затрыманні 
Сяргей і прайшла так карава. Калі б Гаркавы 
атрымаў указанне затрымаць мяне хаця 
б за дзень да спецаперацыі, ён, напэўна, 
падрыхтаваўся б і правёў яе больш годна. А 
так, я лічу, у яго не было часу абдумаць, як 
усё пісьменна абставіць. Ляпілі, як кажуць, 
з таго, што было. А пад рукой апынула-
ся відавочна асацыяльная асоба, якой за 
непраўдзівае абвінавачанне паабяцалі нейкі 
бонус ад міліцыі. Таму паклёпніцу ніхто і 
не шукае.

– Калі гэта спланаваная правакацыя, 
навошта два гады вы спрабуеце даказаць 
тое, што, хутчэй за ўсё, не дакажаце? Вы ж 
ведаеце, што будзеце атрымліваць адпіскі 
ў адказ на свае скаргі.

– Магчыма, я не дакажу афіцыйна, што 
Гаркавы і Махнач затрымалі мяне неза-
конна. Але ж яны гэта ведаюць, і міністр 
унутраных спраў, і генпракурор, і іншыя 
чыны ў пагонах – усе яны гэта ведаюць. 
Больш за тое, на сваім прыкладзе я паказ-
ваю іншым беларусам, што ў нашай краіне 
трэба быць гатовым да такіх правакацый 
і не баяцца іх. Калі б так, як я, дзейнічалі 
ўсе, хто ў той ці іншай ступені сутыкнуўся з 
міліцэйскім свавольствам, то наша міліцыя, 
думаю, вяла б сябе па-іншаму, супрацоўнікі 
праваахоўных органаў задумаліся б, дзеля 
чаго яны ўсё гэта робяць...

Я ўпэўнена, што пераважная большасць 
тых, хто сёння служыць у органах унутра-
ных спраў, ішлі туды не з думкай парушаць 
закон. Яны кіраваліся зусім іншымі мэтамі. 
А зараз, дасягнуўшы пасады, звання, 
вымушаны выконваць чыесьці абсурдныя 
ўказанні. Таму як мага часцей усе падоб-
ныя сітуацыі трэба даводзіць да лагічнага 
канца. І я гатова аказваць дапамогу тым, 
хто апынуўся ў аналагічнай або падобнай 
сітуацыі.

– А з падпалкоўнікам Гаркавым вы не 
сустракаліся? Не хацелі паглядзець яму ў 
вочы?

– У нейкай ступені падпалкоўніку 
Гаркаваму я спачуваю. Я думаю, яму не 
вельмі падабалася выконваць незаконнае 
ўказанне. Ён таксама закладнік сістэмы, 
якая выбудавана ў Беларусі. Калі мы не 
навучымся супрацьстаяць сістэме гвалту, у 
краіны не будзе будучыні.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Маршы ў тупік?

Аляксандр КлАСКоўСКі,  
спецыяльна для “Народнай Волі”

“Гарачая восень” скончылася, так і не 
пачаўшыся. У мінулую суботу пасля мала-
люднага ды хуткацечнага “Маршу абураных 
беларусаў 2.0” завадатар вулічных пратэстаў 
Мікола Статкевіч абвясціў, што наступным 
разам мяркуе зладзіць акцыю на Дзень Волі, 
гэта значыць аж увесну.

На маршы ж 21 кастрычніка назіральнікі 
налічылі паўтары-дзве сотні чалавек. 
Гэта ўсіх-усіх. У натоўпе ж было шмат 
журналістаў ды “людзей у цывільным”. 
Карацей, гэтае вулічнае выступленне 
відавочна не напалохала ўлады. Хутчэй, 
што яно толькі ўзмацніла расчараванне 
праціўнікаў рэжыму.

Увогуле сёння рэжым выяўляе, бадай 
што, большую гнуткасць, чым  тыя, хто 
называе сябе апазіцыянерамі. Улады зрабілі 
свае высновы з пратэстаў супраць дэкрэта 
№3. Па-першае, фактычна замарозілі сам 
дэкрэт. Па-другое, творча скарысталі для 
расцярушвання пратэстнага патэнцыя-
лу тактыку дробнага фолу. Ну і, нарэшце, 
кіроўным вярхам пашэнціла з эканамічнай 
кан’юнктурай, што дазваляе пакрысе 
ўзнімаць заробкі.

Тактыка ж дробнага фолу палягае ў 
тым, што аматараў вулічных выступленняў 
затрымліваюць прэвентыўна, кара-
юць кароткатэрміновымі арыштамі ды 
штрафамі. Пры гэтым самі акцыі не раз-
ганяюцца, так што ў Захаду няма падстаў 
казаць пра разгул міліцэйскіх дручкоў.  
15 сутак – не той тэрмін, каб кагосьці абвя-
шчаць палітвязнем. Ну а штрафы – фар-
мальна за парушэнне закона, бо акцыі недаз-
воленыя. А ў Еўропе і самі вялікія законнікі.

Беларусы ж нават не столькі запалоханы, 
колькі мысляць рацыянальна. Яны задаюць 
сабе простае пытанне: а дзеля чаго? Дзеля 
чаго выходзіць на вуліцу менавіта сёння, 
рызыкуючы трапіць на Акрэсціна, атрымаць 
штраф, большы за сярэдні заробак, выле-
цець з працы ці вучобы? Для многіх гэта 
занадта дарагая цана за сімвалічную дэман-
страцыю палітычнай пазіцыі. А большага, 
лічаць яны, сёння такім чынам відавочна 
не даможашся. Таму так мала ўдзельнікаў, 
ды і ў лідараў Беларускага нацыянальнага 
кангрэса відавочна менее імпэту. Мацнее 
ўражанне, што акцыі ладзяцца найперш 
дзеля падтрымання іміджу. Яны не надта 
прадуманыя, слаба арганізаваныя, лозунгі 
шаблонныя.

Напрыклад, “Марш абураных беларусаў 
2.0” па інерцыі быў скіраваны найперш 
супраць дэкрэта №3. Але ж “дармаедскі 
збор” прыпынены, нават вярнулі грошы 
тым, хто паспяшаўся заплаціць; сам дэкрэт 
значна перапрацаваны, і новы варыянт 
яшчэ не пачаў дзейнічаць. Дык супраць чаго 
пратэст? Патрабаванне ўзняць заробкі – 
папулісцкае. Па іроніі лёсу, таго ж патрабуе 
ад вертыкалі і Аляксандр Лукашэнка (і ў яго 
болей магчымасцяў дамагчыся свайго, чым 
у кіраўніка БНК Статкевіча). Арганізатары 
маршу паспрабавалі скарыстаць вострую 

пасля гібелі ў Печах салдата Аляксандра 
Коржыча тэму дзедаўшчыны ў войску, але 
яна прагучала не надта выразна, праз коску.

Больш за тое, і ў гэтым пытанні апазіцыя 
дзейнічае паасобку. Правацэнтрысты, 
напрыклад, спрабуюць збіраць подпісы за 
адстаўку міністра абароны, але іх не ўбачыш 
на акцыі Статкевіча (як і наадварот), бо 
адносіны між плынямі ў апазіцыі – мякка 
кажучы, не таварыскія. І гэта міжусобіца 
таксама не дадае імпэту палітызаваным 
беларусам: хай, маўляў, правадыры між 
сабой разбяруцца, перш чым нас клікаць на 
плошчу ці куды. І толькі падстаўляць пад 
удар, бо амбіцый у іх аж занадта, а ўплыў на 
масы, рэсурс – незайздросны.

Ідэя ж Плошчы (як апафеозу вулічных 
акцый) на сёння відавочна страціла пры-
вабны арэол. І ў значнай ступені (калі 
вынесці за дужкі ўплыў украінскіх падзей) 
яе дыскрэдытавалі акцыі дзеля акцый, што 
ладзіліся тутэйшымі апазіцыйнымі лідарамі 
найперш каб падтрымаць уласнае рэнамэ. 
Нават адносна масавая Плошча-2010 была 
адметная не толькі брутальным разгонам ды 
наступнымі пасадкамі, але і жахлівым бяз-
ладдзем сярод арганізатараў, у якіх і блізка 
не было годнага супольнага плана.

Сёння ж з шэрагу прычын рэвалю-
цыйны, умоўна кажучы, сцэнарый, выгля-
дае тым болей ілюзорна (не кажучы ўжо 
пра яго велізарныя выдаткі). Дык што, 
спытаецеся вы, сядзець як мыш пад мят-
лой? Зусім не. Але, перш чым клікаць на 
вулічную акцыю, варта прадумваць яе да 
дробязяў (уключна з пытаннем як мага 
большай бяспекі ўдзельнікаў), максімальна 
кансалідаваць актыў і рэсурсы, а не пера-
твараць у маргінальны рытуал без драйву і 
дасягальных мэт. Сёння ж, насуперак тэзісу 
арганізатараў (чыёй мужнасці і ўпартасці 
варта аддаць належнае), ніякага пашырэн-
ня абсягу свабоды не адбываецца. Гэты від 
актыўнасці закансерваваўся ў маргінальнай 
нішы. Яшчэ болей, у вачах многіх ідэя 
вулічнага пратэсту дэвальвуецца, дыскрэ-
дытуецца.

Вось некаторыя лідары прынцыпова не 
хочуць хадзіць у адведзены пад масавыя 
мерапрыемствы парк побач са сталічнай 
плошчай Бангалор. Але калі сабраць на 
гэтым, як грэбліва кажа хто-кольвек, “саба-
чым выгане” 150–200 тысяч чалавек, то і 
міліцыя, і вертыкаль будуць як шаўковыя. 
І на самым версе да патрабаванняў прыслу-
хаюцца.

Так што пытанне пытанняў для 
палітычнай апазіцыі – уплыў на масавы 
электарат. Зразумела, чарнавая праца з 
насельніцтвам – рэч няўдзячная. Але іншага 
шляху ў палітычных апанентаў цяперашняй 
сістэмы няма. Бо сама сістэма, як бачым, 
жывучая і даволі спрытная. Народ жа не 
тое што такі ўжо несвядомы – ён проста 
прыкідвае, дзеля чаго (і ці варта ўвогуле) 
перці на ражон без дай прычыны.

КАДРЫ

Требуется… 
директор!

В Минской области катастрофически не хватает 
управленцев. К такому выводу проходишь, открыв 

раздел «Вакансии» Миноблисполкома.

Судите сами: в 
Борисовском районе сво-
бодны должности гендирек-
тора ОАО «Борисовдрев», 
директора ОАО «Здравушка-
милк», директора ОАО 
«Птицефабрика Велятичи».

В Вилейском районе нет 
директоров ОАО «Вилейский 
комбикормовый завод» и 
«Вилейский райагросервис». В 
Клецком районе ищут руко-
водителя ОАО «Грицевичи» 
и директора коммунально-
го сельскохозяйственного 
унитарного предприятия 
«Племенной завод «Красная 
звезда». 

В Пуховичском райо-
не требуются директор ОАО 
«Завод горного воска», дирек-
тор КПДУП «Марьиногорский 
завод железобетонных 
изделий» и директор ОАО 
«Пуховичский комбинат хле-
бопродуктов».

В Солигорском райо-
не нет директора в ОАО 
« Б е л а р у с к а л и й - А г р о » , 
в Молодечно – в ПРУП 
«Молодечненский завод 
порошковой металлургии».

И это еще далеко не весь 
список вакантных директор-
ских кресел!

В чем причина такого 
дефицита кадров? Невысокие 
зарплаты и большая ответ-
ственность?

За комментарием 
«Народная Воля» обратилась 
к исполняющему обязанности 
начальника главного управле-
ния организационно-кадро-
вой работы Миноблисполкома 
Елене Кунцевич.

– На сайте изложены толь-
ко факты, – говорит Елена 
Константиновна. – А то, что в 
некоторых районах не хватает 
трех или даже пяти руководи-
телей, – так там разные отрас-
ли представлены. Все нор-
мально, тем более в последнее 
время количество вакансий 
значительно сократилось. 

– Еще пару лет назад 
управленцы не очень охотно 
шли в госсектор...

– Сегодня я не сказа-
ла бы, что эта тенденция 
по-прежнему актуальна. 
Среди тех вакансий, что есть 
на сайте, найдется штук пять 
организаций, где тот, кто 
находится в кадровом резер-
ве, является заместителем 
руководителя и уже испол-
няет обязанности директора 
предприятия. И сейчас про-
ходит своеобразную проверку 
– такой испытательный пери-

од. Назначение руководителя 
произойдет после того, как 
подведутся итоги за какой-
то определенный период. 
Поэтому на сегодняшний день 
ситуация с руководящими 
кадрами в Минской области 
вообще не является критич-
ной.

– Немало скандалов в 
последнее время было свя-
зано с ОАО «Борисовдрев». 
Смотрю, должность генди-
ректора этого предприятия 
снова вакантна…

– Уже есть кандидату-
ра на эту должность, просто 
идет длительное согласование 
контракта. И в данном случае 
республиканские органы так-
же участвуют в согласовании 
кандидатуры гендиректора, 
идет проверка. Сами понима-
ете – задачи перед руководи-
телем предприятия ставятся 
непростые.

Но огульно делать вывод 
по вакансиям сайта о том, что 
не хватает директоров, невоз-
можно. Потому что половина 
вакансий будет занята резер-
вистами, которые проходят 
проверку. А по другой поло-
вине вакансий тоже уже с кан-
дидатурами есть ясность, но 
идет согласование контрактов, 
оплаты труда, поставленных 
задач и так далее. 

Должна заметить, что в 
последнее время ситуация 
с руководящим кадровым 
составом намного улучши-
лась. Конечно, было бы иде-
ально, если бы всех назначили 
в один день. Но увы – проце-
дурные вопросы.

– А что скажете по поводу 
зарплат? Еще относительно 
недавно независимые эконо-
мисты отмечали, что дирек-
тора некоторых предпри-
ятий зарабатывали довольно 
скромно. А ответственность 
– огромная!

– Заработная плата руко-
водителя очень зависит от 
результатов его труда. И если 
руководитель настроен на 
результат, то рано или поздно 
заработает хорошую зарпла-
ту. А если кто-то по-прежнему 
по-советски рассчитыва-
ет получать «получку» – ну, 
извините… Да и добьется ли 
успеха такой руководитель? 

Хочешь заработать – зара-
батывай, все в твоих руках.

Если предприятие показы-
вает хорошие результаты, то 
и директор зарплатой не оби-
жен.

Марина КОКТЫШ.

КРЫМІНАЛ

Не схаваецца…
Аб’яўлены ў вышук 28-гадовы вадзіцель BMW, які ў ноч на 7 кастрычніка збіў таксіста 

і паспрабаваў збегчы. Ён быў затрыманы, але затым адпушчаны. Пакуль узбуджалася 
крымінальная справа, ён з’ехаў з Беларусі.

Следчы камітэт аб’явіў яго ў вышук. Паводле некаторай інфармацыі, месца знаходжання 
мужчыны вядома.
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РЭЙТЫНГ

АКТУАЛЬНАЯ ТЭМАПИСЬМО В РЕДАКЦИЮ КОМПЕТЕНТНО

Хто спыніць 
 аграрную гігантаманію?

Неяк прыязджала знаё-
мая, якая жыве ў Нью-Ёрку. 
Яна вельмі здзіўлялася, што 
цэны на прадукты харча-
вання ў нас амаль адноль-
кавыя, як і ў іх. Але ж там 
непараўнальна большыя 
заробкі і пенсіі людзей.

Часам прыходзіцца навед-
ваць сваякоў ва Украіне. 
Знаёмыя ездзяць у Польшчу і 
Літву. І я, і яны можам сцвяр-
джаць, што цэны там такія 
ж альбо нават ніжэйшыя, 
а выбар і якасць харчовых 
тавараў больш высокія, хаця 
там няма буйных сельскага-
спадарчых прадпрыемстваў. 

Чаму так вельмі сціпла 
выглядаюць паліцы з 
садавінай і гароднінай у 
нашых айчынных крамах? 
Бульба, капуста, буракі, 
морква, цыбуля, парніковыя 
памідоры, і гуркі – вось 
амаль поўны пералік таго, 
што дае на продаж наша 
сельская гаспадарка. Усё 
астатняе – імпарт ад нашых 
блізкіх і далёкіх суседзяў. 
А куды дзеліся беларускія 
яблыкі, грушы, якія вельмі 
рэдка з’яўляюцца на палічках 
гіпермаркетаў? А слівы, 
вішні, парэчкі, суніцы і іншая 
садавіна? Што, яны ўжо 
больш не растуць на белару-
скай зямлі? 

Вытворчасцю сельскага-
спадарчай прадукцыі ў нас 
галоўным чынам займаюц-
ца былыя калгасы і саўгасы, 
ператвораныя ў розныя СВК, 
УП і г.д. У 2016 годзе, маючы 
ў сваім распараджэнні 87,4 
працэнта ўрадлівай зямлі, 
яны вырабілі 79 працэнтаў 
ўсёй сельскагаспадарчай 
прадукцыі. Фермеры, коль-
касць якіх у нашай краіне 
нязначная, але паступова 
павялічваецца, далі толькі 
каля двух працэнтаў, а 
прысядзібныя гаспадаркі 
насельніцтва – аж 19 
працэнтаў.

Чаму амаль трэцяя частка 
тых жа СВК цярпяць страты? 
І гэта пры тым, што цэны 
на іх прадукцыю выраслі за 
апошні год на 9 працэнтаў, 
а налічаны заробак сельскіх 
працаўнікоў складае толькі 
68,2% ад сярэдняга па краіне. 
Рэальная заработная плата 
ў аграрным сектары за два 
гады знізілася амаль на 14 
працэнтаў. Рэнтабельнасць 

вытворчасці прадукцыі – 
менш за 3 працэнты, што не 
забяспечвае нават простае 
ўзнаўленне.

Дарэчы, фермерскія 
гаспадаркі вызначаюц-
ца больш высокімі тэмпамі 
росту вытворчасці і 
стабільнасцю эканомікі. У 
2016 годзе яны ў 2,27 раза 
выдалі больш прадукцыі, 
чым у 2010 годзе, а рэнта-
бельнасць склала 28,9 пра-
цэнта.

Асноўная колькасць 
садавіны і гародніны вырошч-
ваецца на прысядзібных 
участках і на лецішчах. Тыя 
ж сельскагаспадарчыя каапе-
ратывы, як сведчыць статы-
стыка, скарачаюць вытвор-
часць гародніны і садавіны. 
Заўважу: у параўнанні з 
2010 годам летась плош-
чы, занятыя пад бульбай і 
садавінай, у былых калгасах 
скараціліся на 30 працэнтаў, 
а пад гароднінай – больш 
як удвая. Вось дадзеныя па 
структуры вытворчасці гэтых 
важных для спажывання 
насельніцтва прадуктаў (у 
працэнтах).

Узнікае пытанне: наво-
шта пры такім стаўленні 
былых калгасаў і саўгасаў 
да вырошчвання бульбы, 
гародніны і садавіны Савет 
міністраў уключыў у ком-
плексны план распрацоўку 
8-радных бульбасаджалак 
і іншай высокапрадукцый-
най тэхнікі? На невялічкіх 
прысядзібных участках яна 
не выкарыстоўваецца. Ды і не 
па кішэні звычайным жыха-
рам вёсак, як і фермерам.

Часам, спасылаючыся на 
Паўночную Амерыку, хто-
ніхто кажа, што там пера-
важна буйныя фермерскія 
гаспадаркі, таму, маўляў, 
і нам трэба мець такія, бо 
яны больш рэнтабельныя. 
Гэта зусім не так. У 2012 
годзе 2,1 мільёна фермераў 
ЗША мелі ў сярэднім па 175,5 
гектара ўгоддзяў. Праўда, у 
Амерыцы ёсць адзін працэнт 

буйных гаспадарак, кожная з 
якіх налічвае больш за дзве 
тысячы гектараў угоддзяў. 
Яны валодаюць трэцяй част-
кай  сельскагаспадарчай 
зямлі і ў асноўным знаход-
зяцца ў паўднёвых штатах 
з засушлівымі стэпамі, дзе 
іхнія каўбоі пасуць статкі 
бычкоў. Толькі каля 15 
працэнтаў у іх ворнай зямлі.

Вось яшчэ пара лічбаў.  
38,5 працэнта ферм у ЗША 
– малыя гаспадаркі, у якіх 
зямлі менш за 20 гектараў. 
А вакол гарадоў існуе 
шмат яшчэ меншых ферм, 
якія спецыялізуюцца на 
вырошчванні разнастайнай 
гародніны для пастаўкі ў 
гарадскія крамы. 

У Еўрапейскім Саюзе 
ўвогуле ў асноўным малыя 
гаспадаркі. У 2013 годзе ва 
ўсіх 28 яго краінах кожная 
з 10,8 мільёна гаспадарак 
мела (у сярэднім) каля 16,1 
гектара угоддзяў. Больш за 
80% гаспадарак маюць зямлі 
менш за 10 гектараў. Толькі 
5,9 працэнта гаспадарак – 
больш за 50 гектараў, але 
ім належыць дзве трэці ўсіх 

сельскагаспадарчых земляў. 
Толькі ў Чэхіі захаваліся 
больш вялікія гаспадаркі, 
якія маюць у сярэднім 133 
гектары ўгоддзяў. Зусім 
малыя гаспадаркі (менш за 
10 га) у Румыніі, на Кіпры 
і Мальце. Але, заўважце, 
менавіта вось такая, не 
буйная, сельская гаспадар-
ка поўнасцю забяспечвае 
патрэбы насельніцтва ЕС у 
харчаванні.

З агульнай плошчы 175 
мільёнаў гектараў угоддзяў 
Еўрапейскага Саюза садавіну 
вырошчваюць у ім на плош-
чы 2,8 мільёна гектараў, 
гародніну – на 2,1 мільёна 
гектараў, што складае ўсяго 
2,8 працэнта ад усіх урадлівых 
зямель. Забяспечваецца не 
толькі ўласны рынак, але і 
пастаўляецца шмат чаго на 
экспарт. Іспанія з’яўляецца 
лідарам па вырошчванні 

садавіны, Італія – гародніны. 
У 2016 годзе збор яблыкаў 
склаў 12,5 мільёна тон, аль-
бо 25 кілаграмаў на кожна-
га жыхара ЕС. З гародніны 
на першым месцы памідоры 
(18,5 мільёна тон, альбо 36 
кілаграмаў на жыхара ЕС). 
Яблыкі і вішні вязуць з 
Польшчы, персікі – з Італіі, 
трускалкі – з Іспаніі.

У канкрэтных рынка-
вых абставінах ёсць пэўная 
мяжа памераў сельскага-
спадарчага прадпрыемства, 
пры якіх выдаткі з’яўляюцца 
дапушчальнымі. Калі гэтыя 
памеры перавышаюць гэтую 
мяжу, то гаспадар вымуша-
ны шукаць выйсця з такога 
становішча. Гэты працэс ідзе 
эвалюцыйным шляхам. Калі 
гаспадарка неканкурэнтаз-
дольна з-за яе структурнай 
недасканаласці ці памераў, 
то ўладальнік адчувае гэта 
па ўласнай кішэні і павінен 
зніжаць сабекошт прадукцыі, 
альбо шукаць для сябе іншы 
занятак. Сярэднія памеры 
гаспадарак у гэтых краінах 
пастаянна прыстасоўваюцца 
да патрабаванняў рынку. У 
сваёй масе яны аптымальныя, 
у рэшце рэшт яны невялікія. 

Галоўнымі чыннікамі 
сабекошту прадукцыі 
з’яўляюцца ўрадлівасць гле-
бы і прадукцыйнасць працы 
земляробаў. Але пры гэтым 
важна мець на ўвазе, як 
кажуць, лагістычныя затра-
ты. Чым далей ускраіны 
гаспадаркі, тым большыя 
выдаткі патрэбны на транс-
парт альбо на іншыя сродкі 
камунікацыі. Чаму нашы 
продкі прытрымліваліся 
хутарской сістэмы? Яна даз-
валяла значна скараціць 
перавозкі ад поля ці луга да 
гумна. Вотрубы, калі селянін 
жыў у вёсцы, а поле меў 
па-за яе межамі, не лічыліся 
надта прыдатнымі. Але ў 
многіх месцах недахоп воль-
ных земляў, звычка жыць у 
сяле вымушалі вялікія сем’і 
і лішак працоўнай сілы з 
гэтым мірыцца. Гэта ведаў 
Сталыпін, які праводзіў 
аграрную рэформу ў Расіі.

Практыка даказала 
мажлівасць вядзення буй-
нога земляробства, але не 
пацвердзіла яго эканамічную 
эфектыўнасць. Фермеры не 
маюць вялікіх транспартных 

выдаткаў, паколькі іх сядзібы 
знаходзяцца непасрэдна  на 
выкарыстоўваемых угоддзях.

На жаль, сельскагаспадар-
чая гігантаманія ў Беларусі 
зайшла далёка. Яна пачалася ў 
шасцідзясятыя гады мінулага 
стагоддзя, калі сталі знішчаць 
малыя вёскі. А іх тады было 
ў Беларусі больш за семдзе-
сят пяць тысяч. Колькасць 
сельгаспрадпрыемстваў у 
параўнанні з савецкім часам 
скарацілася ўдвая. Звонку 
аграгарадкі выглядаюць пры-
гожа, але яны прывялі да 
празмернай канцэнтрацыі 
вытворчасцяў і павелічэння 
плошчы ўгоддзяў у гаспадар-
ках. Гэта стратэгічная памыл-
ка ўлад, якія не ўлічваюць 
фактар закона паказальна-
га ўзрастання ўдзельных 
выдаткаў на гектар поля, 
альбо тону ўраджаю ад 
павелічэння агульнай плош-
чы гаспадаркі.

Толькі сапраўдны 
гаспадар-уласнік зямлі здоль-
ны ва ўмовах канкурэнцыі 
павышаць эфектыўнасць 
вытворчасці. Калі гаварыць 
пра  скарачэнне транс-
партных выдаткаў, то і ў 
калектыўных гаспадарках 
ёсць рэзервы. Так, у адда-
леных брыгадах могуць 
быць пабудаваны невялікія 
жывёлагадоўчыя фермы, 
стаянкі трактараў і прычап-
нога інвентару, прыведзены 
ў парадак унутрыгаспадар-
чыя дарогі, выкарыстана для 
перавозак масавых сельскага-
спадарчых грузаў больш хут-
касная грузавая тэхніка.

Што і казаць, зямля 
патрабуе сучасных метадаў 
гаспадарання на ёй.

Віталій ПАВУК,  
кандыдат эканамічных 

навук.

Ад рэдакцыі
Разумеем, артыкул 

кандыдата эканамічных 
навук В.Павука можа 
быць успрыняты ў штыкі 
яго апанентамі. Што ж, 
“Народная Воля” гато-
ва прадаставіць свае 
старонкі і для іншых 
поглядаў. Як кажуць, 
толькі падчас дыскусій, 
грунтоўных спрэчак 
нараджаецца ісціна.

Сельскагас-
падарчыя 

арганізацыі
Фермеры Насельніцтва

Бульба 13,3 5,8 80,9
Гародніна 14,5 18,3 67,2
Плады і 
ягады 14,5 6,2 79,3

ольга АНДРЕЕВА, психолог:
«Это просто 

люди, 
натренированные 

 на ложь»
В обществе не утихает волна возмущения по поводу трагической гибели в Печах 
рядового Александра Коржича. Любое информационное сообщение становится 

поводом для дискуссий и обсуждений. Известный психолог Ольга Андреева 
недавно обратила внимание на новую порцию статистики Минобороны  

и высказала мнение, почему бы не уволить главу пресс-службы Министерства 
обороны Владимира Макарова, который ранее своей лживостью и цинизмом  

в освещении этой ситуации нанес серьезный ущерб авторитету армии?

–  Я не могу успокоить-
ся в связи с гибелью парня в 
армии – Александра Коржича, 
– говорит Ольга Яковлевна. – 
И вот на днях нахожу офи-
циальные данные о структуре 
нашей армии. Министр обо-
роны Равков  заявил: «В насто-
ящее время Вооруженные 
силы содержатся в мини-
мально достаточном составе. 
Численность Вооруженных 
сил на 1 марта составляет 64 
тыс. 932 должности, в том 
числе 14 тыс. 502 офицера, 6 
тыс. 850 прапорщиков, 25 тыс. 
671 солдат и сержантов, 3 тыс. 
502 курсанта, а также около 
16 тыс. гражданского персона-
ла». То есть на одного офице-
ра приходятся два солдата! И 
этот офицер не справляется с 
тем, чтобы держать этих сол-
дат в поле зрения, отвечать за 
них? Чем они занимаются? 

Кто-то бросился защищать 
министра обороны. А я поду-
мала: почему бы не уволить 
лживого и циничного гла-
ву пресс-службы Макарова? 
Ведь что он только не гово-
рил в первые дни, когда стало 
известно о трагедии в Печах…

– Мол, определенными 
силами развязана целена-
правленная акция по дискре-
дитации нашей армии…

– Мне кажется, в 
Министерстве обороны до сих 
пор не понимают серьезно-
сти ситуации. Никто против 
армии не собирается высту-
пать, люди хотят гордиться 
армией, хотят, чтобы там был 
порядок и безопасность. Ведь 
родители боятся отправлять 
своих сыновей в армию, моло-
дежь боится армии не потому, 
что там физические нагрузки 
и т.д. А потому, что там небез-
опасно, там можно умереть. 
Все боятся насилия, унижения 
и смерти! И меня поразила эта 
статистика… Два офицера на 

одного солдата! Не слишком  
ли много?! 

Наша армия нуждает-
ся в серьезной реформе. Но 
эта реформа  не может про-
ходить вне широкого соци-
ального контекста. Армия 
должна быть доступна для 
наблюдения и критики граж-
данского общества. Она 
должна стать прозрачной. А 
этот институт идеологов или 
пресс-секретарей – это просто 
воплощенное зло. Я склонна 
думать, что это просто люди, 
натренированные на ложь. У 
них высокий уровень лицеме-
рия, цинизма, лжи, в этом они 
фантастические мастера. 

– Ольга Яковлевна, вы 
как психолог как оценива-
ете то, что сейчас происхо-
дит в нашем обществе? Все 
признают, что увольнения 
и задержания командиров и 
других лиц воинской части и 
учебного центра, где служил 
Александр Коржич, стали 
возможны благодаря народ-
ному возмущению. Белорусы  
проснулись? Тогда почему 
в субботу акция, органи-
зованная одним из лиде-
ров  оппозиции Николаем 
Статкевичем, была столь 
малочисленной?

– Говорить, что белорусы 
проснулись, наверное, я не 
стала бы. Это не мгновенная 
акция. Идет «процесс просы-
пания». И степень включения 
людей в этот процесс зависит 
от того, насколько кого это 
лично касается. Чем больше 
людей откажется терпеть, тем 
активнее это пробуждение 
будет происходить. Но наши 
люди в большинстве своем не 
готовы включаться в те про-
цессы, которые их не задева-
ют. 

Кроме того, наши люди 
очень трусливы. Каждый 
боится последствий. Общая 

запуганность царит в обще-
стве, рабская психология до 
сих пор сидит во многих, люди 
не могут и не хотят жить ина-
че. А та активность, которая 
наметилась в социальных 
сетях… Это же безопасно, это 
же не Площадь.

– А можно говорить о том, 
что люди, видя беспомощных 
лидеров оппозиции, сами 
начали решать свои задачи 
через социальные сети?

– Социальные сети реша-
ют одну замечательную зада-
чу. Ты видишь своих едино-
мышленников, ты получаешь 
поддержку. Через социальные 
сети может быть выявлена 
солидарность. Контакт жур-
налистов, блогеров, обычных 
граждан в итоге приводит к 
тому, что они могут очень 
даже эффективно объединить-
ся. Для власти это послание 
в том смысле, что ее серьезно 
не воспринимают, что мно-
гие чиновники в глазах людей 
выглядят лживыми, корыст-
ными, а не вызывающими ува-
жение. Общественное мнение, 
которое формируется через 
социальные сети, дает воз-
можность людям выразить 
себя и почувствовать солидар-
ность. 

Сегодня социальные сети 
– это один из каналов  фор-
мирования гражданского  
общества. Более того, в соци-
альных сетях мы видим моло-
дежь с активной гражданской 
позицией. Кто-то поднял-
ся в связи со смертью Саши 
Коржича, кто-то по поводу 
благоустройства города, и это 
заставляет людей, чиновни-
ков  реагировать. Надо в себя 
верить, высказывать свое мне-
ние, объединяться и влиять. 
Может быть,  когда-нибудь 
это и выльется в более серьез-
ные гражданские акции.

Мария ЭЙСМОНТ.

ПРОБЛЕМА!

Борщевик Сосновского: велика ли его опасность?
Из истории известно, что лет 

двести назад проводилось много гео-
графических и ботанических экспе-
диций. На Кавказе ученые обратили 
внимание на борщевик Монтегацци. 
Он понравился внушительным 
внешним видом. Растение достави-
ли в Западную Европу, его стали 
экспонировать в ботанических садах 
Парижа, Лондона как диковинку. И 
народ шел специально полюбовать-
ся новинкой. Заросли борщевика 
быстро достигали гигантских раз-
меров, их даже называли травяни-
стыми лесами. 

Но сразу выявилась и опас-
ность, которая исходила от бор-
щевика. Первый ожог, вызванный 
попаданием его сока на кожу чело-
века, был зарегистрирован в 1856 
году. Рабочие в одном из парков во 
Франции в жаркую и влажную пого-
ду удаляли растения борщевика. На 
следующий день все они почувство-
вали сильное жжение на тех частях 
тела, которые соприкасались с рас-
тением. В результате такой реакции 
отмечалось появление на коже мно-
гочисленных пузырей.

Вторая волна интереса к борще-
викам возникла во времена вели-
кой депрессии в США. Американцы 
искали, как дешевле накормить скот. 
Выбор пал на борщевик. Он ведь 
исключительно богат различными 
питательными веществами. При 
этом дает огромную урожайность 
массы. Чем не находка?

Американцы взяли на Кавказе 
семена борщевика Монтегацци и 
начали его выращивать на полях.

С аналогичной проблемой 
столкнулись и в СССР после вой-
ны. Разруха, нечем кормить скот. 
Иногда говорят, что это Сталин дал 
команду заняться борщевиком. Но 

это заблуждение, Сталин тут ни 
при чем. Задача была поставлена на 
уровне правительства перед учены-
ми Академии наук, они принялись 
искать новые виды кормовых куль-
тур. Было известно, что борщевиком 
активно занимаются в США, а мы 
чем хуже, последуем примеру аме-
риканцев.

И уже экспедиция советских уче-
ных отправилась на Кавказ и ото-
брала для изучения и введения в 
оборот 20–25 видов борщевика. Под 
эгидой ВАСХНИЛ на опытных стан-
циях СССР и стран Совета эконо-
мической взаимопомощи началось 
планомерное изучение борщевиков. 
Шло оно в том числе и в нашем 
Ботаническом саду. В итоге изуче-
ния наиболее подходящим опреде-
лили для дальнейшего использова-
ния борщевик Сосновского.

В беседе с доктором биологиче-
ских наук, главным научным сотруд-
ником Института эксперименталь-
ной ботаники Национальной акаде-
мии наук Валерием Прохоровым я 
спросил:

– Скажите, пожалуйста, отку-
да это название и кто же такой 
Сосновский?

– Иногда ошибочно считают, 
что Сосновский – это селекционер, 
подаривший нам данное растение со 
всеми его значительными проблема-
ми. Это не так. Дмитрий Иванович 
Сосновский ни в чем не виноват. 
Это ученый, ботаник, исследователь 
флоры Кавказа, который первым 
описал этот вид борщевика. 

– А активное использование 
борщевика в СССр имело какие-
то существенные хозяйственные 
последствия?

– Несмотря на то, что было 
известно об опасных свойствах бор-

щевика, ученые предполагали, что 
в результате работ по генетике и 
селекции будет создана такая его 
форма, которая исключит содержа-
ние опасных для человека веществ. 
И, в принципе, такие формы были 
созданы в конце 60-х годов про-
шлого века. Но оказалось, что если 
из борщевика удалить нежелатель-
ные для человека вещества, то он 
не образует жизнеспособных семян 
и быстро погибает от неблагопри-
ятных условий. К тому же эфирное 
масло, которое он содержит, при-
давало молоку и даже мясу непри-
ятный привкус. 

Когда поняли, что природу обма-
нуть не удастся, что иного выхода 
пока не найти, все дружно забыли о 
борщевике.

– Эксперимент провалился, но 
борщевик не исчез…

– Накопился большой семен-
ной банк популяции. Он появил-
ся в природе там, где его пытались 
выращивать. По Минску борще-
вик начал распространяться глав-
ным образом из Лошицкого парка. 
Именно там до развала Союза была 
опытная станция Западного отде-
ления ВАСХНИЛ, которая изучала 
перспективные виды кормовых рас-
тений, и борщевик в том числе. О 
станции в пылу перемен забыли. А 
там рядом транспортные артерии, 
река Лошица. Семена буквально 
поплыли по воде. Одно семечко бор-
щевика может проплыть за три дня 
до десяти километров водного пути.

Поэтому засоренные борще-
виком районы в Минске находят-
ся в основном вдоль водных арте-
рий в Октябрьском, Ленинском, 
Заводском районах. Добрались они 
и до Фрунзенского района.

Семена борщевика распростра-

няются не только водными путями. 
В Соединенных Штатах есть зако-
нодательство, по которому возле 
растения борщевика должен стоять 
плакат, запрещающий подходить 
к нему ближе чем на пять метров. 
Почему? Когда борщевик дает зре-
лые семена, а это сентябрь-октябрь, 
человек, подходя к нему ближе, уно-
сит их на подошвах обуви.

– Но это, видимо, не единствен-
ный способ распространения бор-
щевика.

– Распространению борщевика 
способствует перемещение грунта 
во время строительства или каких-
либо других хозяйственных процес-
сов.

В Англии еще в 1991 году был 
принят закон о вывозе почвы, засо-
ренной борщевиком, на специаль-
ные полигоны. Кроме того, там, 
особенно в Шотландии, столкнулись 
с проблемой водной эрозии, кото-
рую вызывает борщевик, подавляя 
прибрежную растительность, закре-
пляющую грунт на склонах рек и 
ручьев. И как результат – в этих 
районах начали наблюдаться селе-
вые потоки.

– Валерий Николаевич, так 
можно ли остановить распростра-
нение этого растения?

– Вывести полностью борщевик 
очень сложно. Западная Европа дав-
но бьется с этим – и без особого 
успеха. Это нацеливает нас на орга-
низационные меры. Ты – собствен-
ник земли, ты и обязан отвечать за 
ее чистоту. В Минске с этим строго, 
комиссии регулярно исследуют тер-
риторию, и если у вас на предпри-
ятии нашли заросли борщевика, то 
налагаются большие штрафы. Это 
дает эффект.

В России, например, борщевик 

распространился на бывшие пахот-
ные земли. Есть площади по пять 
тысяч гектаров, засоренные борще-
виком. Брянск, Смоленск, Псков, 
Тверь, Ленинградская область… В 
самой Москве есть борщевик.

– А химия не помогает в унич-
тожении борщевика?

– Есть такие химические препа-
раты, но они уничтожают не только 
борщевик, но и все вокруг. К тому же 
нужно иметь в виду, что семена-то в 
почве все равно остаются. Придет 
время – и они могут взойти.

В Великобритании используется 
такой способ: огораживают загон, 
запускают туда овец, они полностью 
выедают борщевик. На Кавказе есте-
ственным ограничителем распро-
странения этого растения являются 
именно овцы. Они не только охотно 
поедают борщевик, но и вытаптыва-
ют острыми копытами почки буду-
щих растений. То же самое проис-
ходит и во время пастьбы коз.

– В чем главная опасность для 
человека во время контактов с бор-
щевиком?

– Для человека очень важно, что-
бы сок не попал на кожу. Борщевик 
особенно опасен в пору цветения. В 
солнечную погоду его лучше не тро-
гать. Иначе возникает  ожог кожи. 
Первая помощь – промыть поражен-
ный участок большим количеством 
воды, смазать пораженную поверх-
ность борным вазелином, не вскры-
вать образовавшиеся пузыри.

– Валерий Николаевич, но все 
жесткие меры борьбы с борщеви-
ком не отменяют надежд на исполь-
зование его в полезных целях?

– Нет, не отменяют. Просто чело-
век еще не раскрыл все тайны этого 
удивительного растения.

Николай ЗЕНЕВИЧ.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

іван БЯльчУК:
«Працягваем шукаць 

праўду ў судах»
“Народная Воля” пацікавілася, як жыве беларускі 

фермер з-пад Маларыты пасля вызвалення.

Нагадаем: гісторыя 
пачалася з інцыдэнту, які 
адбыўся яшчэ 9 мая 2014 года, 
калі ў сям’і Бельчукоў здарыўся 
канфлікт з супрацоўнікам 
ДАІ з-за самаробнага 
незарэгістраванага і 
незастрахаванага трактара.

Мікалай Бяльчук разам 
са сваім братам Аляксандрам 
абвінавачваліся ў тым, што 
ўчынілі гвалт у дачыненні да 
даішніка. Маўляў, каб паз-
бегнуць пакарання, мужчы-
ны спрабавалі схаваць трак-
тар і ўступілі ў сутычку з 
супрацоўнікам праваахоўных 
органаў. Брат Мікалая 
Бельчука некалькі разоў 
ударыў кулакамі інспектара, а 
сам Мікалай быццам бы ўкусіў 
інспектара за руку. Дарэчы, на 
судзе фермер абвяргаў гэты 
факт.

Мікалай Бяльчук быў асуд-
жаны да двух месяцаў арыш-
ту. Яго брату Аляксандру 
прысудзілі паўгода зняво-
лення, ён выйшаў на волю ў 
красавіку гэтага года.

– Пасля выхаду на волю 
абодва сыны заняліся тым, 
чым усё жыццё і займаліся, – 
сем’ямі ды працай на зямлі, – 
распавядае бацька Мікалая і 
Аляксандра Іван БЯльЧуК. 
– У Сашы сямёра дзяцей, 
вялікая гаспадарка – 60 галоў 
скаціны і 58 гектараў зямлі. 

Ён вядзе асабістую падсоб-
ную гаспадарку. Праўда, 
таксама праблем хапае. 
Напрыклад, раней кіраўнік 
мясцовай гаспадаркі дазваляў 
сыну трымаць зімой кароў і 
цялят у закінутым будынку 
былой птушкафабрыкі. Але 
паспрабуй плаціць такую 
вялізную арэнду – наколькі 
мне вядома, каля тысячы 
долараў у месяц. Гэта ж 
не акупляецца! Альбо мы 
з сынам Мікалаем узялі 
гектар зямлі, зарэгістравалі 
яе. Чатыры мільёны на 
старыя грошы заплацілі 
толькі за адвод зямлі. 
Вырабілі, а пасля ў нас 
участак забралі. Рэгістрацыю 
прызналі несапраўднай, таму 
працягваем шукаць праўду ў 
судах. 

– А дзе той злашчасны 
трактар, з-зя якога вашы два 
сыны і патрапілі за краты?

– Стаіць дома, што з 
ім станецца? Як толькі ў 
СМІ пачаўся рэзананс па 
справе, трактар адразу ж 
зарэгістравалі ў ДАІ. Я 
даішнікам яшчэ сказаў тады 
ў твар: “Бачыце, што вы 
нарабілі?!” Мы ж простыя 
людзі, ніколі нічога не 
парушалі, а толькі на зямлі 
працавалі. За што ж у нас так 
не любяць працавітых людзей?

Віктар ШПАК.

Нож  
Янкі Купалы

Упершыню ў Купалаўскі музей я трапіў першакурснікам філфака 
БДУ, дзе беларускую літаратуру нам чытаў прафесар Алег Антонавіч 
Лойка. Тады якраз у папулярнай кніжнай серыі ЖЗЛ выйшаў у свет яго 
раман-эсэ пра Купалу, на старонках якога народнага паэта не толькі 
ўзнагароджвалі савецкім ордэнам, персанальным аўто і лецішчам на 
высокім беразе Дняпра, але і выклікалі на допыты ў ДПУ, абвінавачвалі 
ў нацдэмаўшчыне, знішчалі на макулатуру адну з яго “контррэвалю-
цыйных” кніг. Не абмінаў аўтар рамана і спробу самагубства Купалы ў 
1930 годзе. Усё гэта нас, філфакаўцаў, страшэнна цікавіла, на семінарах 
і ў студэнцкіх інтэрнатах узнікалі цэлыя дыскусіі.

І вось ходзім мы з сябрам па музеі і расчаравана ўздыхаем. З 
усіх стэндаў, з усіх экспазіцый, з усіх плакатаў і афіш на нас глядзіць 
савецкі Купала, паспяховы паэт-ардэнаносец, якога ледзь не штомесяц 
выдавалі па ўсім СССР, пра якога клапаціліся партыя і ўрад і які на той 
клопат адказваў адпаведнымі дыфірамбамі.

А куды падзеліся допыты ў ДПУ, а дзе Саюз вызвалення Беларусі, 
справу пра які Купалу шылі белымі ніткамі ў тым самым 1930-м, а чаму 
замоўчваецца самагубства? – даймалі мы сваімі наіўнымі пытаннямі 
наглядчыцу сталага веку. Ішоў няпэўны 1985 год, і яна толькі дакорліва 
супакойвала нас, разгарачаных пеўнікаў.

Але супакойвацца мне не хацелася, і неяк на пасяджэнне 
ўніверсітэцкага літаб’яднання “Узлёт”, кіраванага тым жа Алегам 
Лойкам, я прынёс верш “Купалаўскі музей”, дзе былі такія радкі: “Вось 
Купалу машына вязе, / вось Купала заняты гаворкаю, / вось Купала 
стаіць у чарзе – / не па хлеб, па аўтограф да Горкага. / Вось Купала ў 
прэзідыўме зноў ж / разам з іншымі дбае аб міры… / Пакладзіце ля ордэ-
на нож, / што зрабіў песняру харакіры!”

Вершу таму кіраўнік “Узлёту” ўзляцець не даў, раскрытыкаваў за 
празмерную публіцыстычнасць, ды так пераканаўча, што “Купалаўскі 
музей” у значна дапрацаваным выглядзе трапіў толькі ў маю кніжку 
“Нашэсце поўні” ў 2001 годзе.

Чаму мне пра ўсё гэта сёння згадалася? Ды таму, што нарэшце 
навідавоку ў адкрытай экспазіцыі Купалаўскага музея з’явіўся галоўны 
экспанат.

Не пасведчанне аб наданні звання народнага паэта БССР №1.
Не ордэн Леніна, з якім Купалу так любілі друкаваць у школьных 

падручніках, пачынаючы з буквара.
Не легкавік маркі “Шаўрале”, які зрэдку прывозяць у Мінск з 

Ляўкоў, дзе яму, трэба сказаць, не лепшае месца.
Не абабіты зялёным сукном пісьмовы стол з мініяцюрнай скуль-

птуркай Пушкіна.
І не шахматы, у якія любілі гуляць Янка і Якуб.
Гэты галоўны экспанат – НОЖ.
Нож, якім 20 лістапада 1930 года даведзены да адчаю Янка Купала 

спрабаваў забіць сябе.
Што гэтаму папярэднічала? Шмат што. І раскулачванне сям’і народ-

нага паэта, якую ўжо вывозілі ў закратаваным эшалоне ў Сібір. І 
парэзаная на макулатуру кніга 1930 года, дзе цэнзура раптоўна выявіла 
нацдэмаўска-контррэвалюцыйныя вершы. І справа Саюза вызвалення 
Беларусі, у кіраўніцтва якога ДПУ запісала Купалу. І арышты маладзей-
шых сяброў Купалы – таленавітых Уладзіміра Дубоўкі, Язэпа Пушчы, 
Адама Бабарэкі, Уладзіміра Жылкі…

А як ацэньвалі тады Купалу не крытыкі, не ўніверсітэцкія прафе-
сары, а партыйныя начальнікі, ад якіх у той час залежала ўсё? Вось 
на бюро ЦК КП(б)Б выступае другі сакратар Васіль Шаранговіч: “Я 
утверждаю, что Купала фактически ведет против нас враждебную 
работу и, судя по всем документам, является человеком, который, 
где только ему удается, делает против нас вылазки”. Вось словы 
загадчыка аддзела культуры і прапаганды ЦК Максіма Ляўкова: “В 
редакции журнала “Беларусь калгасная” находится и Янка Купала, и не 
случайно, что все его контрреволюционные вещи помещены именно в 
этом журнале”. Ва ўнісон ім выказваецца і сакратар ЦК КП(б)Б Вацлаў 
Жаброўскі: “Все лучшие произведения Янки Купалы явно направлены 
против нас. Вот 5 томов Купалы – лейтмотив их антисоветский, 
классово враждебный нам”.

У такой атмасферы Купала разумеў – ні званне, ні ордэн яго не 
выратуюць. І – пайшоў на суіцыд, напісаўшы ў перадсмяротным лісце: 
“Уміраю, прымаючы тое, што лепей смерць фізічная, чымся незаслужа-
ная смерць палітычная. Відаць, такая доля паэтаў. Павесіўся Ясенін, 
застрэліўся Маякоўскі, ну і мне туды за імі дарога”. “Палітычная 
смерць” азначала поўнае забыццё, забарону на выданні, а да яе Купалу 
ўлада акурат і падводзіла. І паэт вырашыў яе апярэдзіць.

Ужо на другі дзень першы сакратар ЦК КП(б)Б Канстанцін Гей 
крывадушна дакладваў па інстанцыі: “Покушение было несерьезным. 
Купала ударил себя перочинным ножом в правый бок, жизнь его вне опас-
ности. Сам факт покушения на самоубийство мы, конечно, огласке не 
предаем”.

Па-першае, нож быў зусім не “перочинный”. Па-другое, небяспека 
жыццю паэта ўсё ж была. Баючыся паўторнага замаху, бальнічную 
палату Купалы ДПУ ўзяло пад кругласуткавую варту. Неўзабаве за 
подпісам знясіленага фізічна і маральна паэта ў друку з’явіўся ліст, у 
якім Купала каяўся ва ўсіх смяротных грахах. Пісаў ён яго (ці толькі 
падпісваў) з нажом ля горла, які пагражаў, ужо адназначна, не толькі 
смерцю фізічнай, але і палітычнай.

Увогуле, як мне бачыцца, усе купалаўскія панегірыкі савецкаму 
ладу, усе дыфірамбы Сталіну пісаліся з тым нажом ля горла. Драўляна-
бязвобразныя, зарыфмаваныя цераз пень-калоду: “Мудрыя законы 
/ Краіны Саветаў / пісаны рукою / рабочай, мазольнай… / Нашай 
Канстытуцыі / слаўныя заветы / не памруць, жыць будуць / праўдай 
векапомнай”. 

Пішучы такое, паэт не толькі засцерагаў сябе ад палітычнай смерці. 
У часы беларусізацыі 20-х гадоў Купала (цалкам заслужана) быў узняты 
на такую вышыню, што яго голас успрымаўся (асабліва ў Маскве) як 
голас усёй БССР. І бунт ці хоць бы маўклівае непадпарадкаванне маглі 
прывесці да катастрафічных вынікаў для ўсяе Беларусі. Яе на вачах 
Купалы ўжо абразалі аднойчы да шасці паветаў (згадайма, ён тады не 
вытрымаў, адгукнуўся з’едлівай эпіграмай: “Далі шэсць паветаў – дзя-
куй і за гэта”).

Так што Купала разумеў і адказнасць, якая выпала на яго долю, і тыя 
жахлівыя ўмовы, у якіх ён быў змушаны жыць і пісаць. І ён пісаў – з 
нажом ля горла – тое, што ад яго чакалі. І тым самым ратаваў Беларусь, 
адводзіў ад яе сталінскі гнеў, які нярэдка абрушваўся на цэлыя народы 
(успомнім вывезеных на поўнач крымскіх татар ці раптоўна ўзніклую 
яўрэйскую аўтаномію на Далёкім Усходзе).

Шкада, што гэтага сёння шмат хто не хоча разумець і вінаваціць 
Купалу то ў слабаволлі, то ўвогуле ў запраданстве камуністычнаму 
рэжыму. Не трэба доўга лазіць па інтэрнэце, каб сустрэць гэткія 
філіпікі: “Як чалавека Купалу можна апраўдаць, але як паэту яму няма 
даравання”, “А чаму ў Купалы ў шуфлядзе не знайшлося вершаў, якія 
засталіся б нам у спадчыну як сімвал нескаронасці духу перад дулам 
пісталета”, “Мог жа Купала сказаць бальшавікам “не” і ўпасці ў дол у 
Курапатах…”

Падобныя папрокі – за мяжой чалавечай прыстойнасці, і адказваць 
на іх – як з арангутангам пра музыку Моцарта гаварыць. І ўсё ж я 
адкажу. Янка Купала, вядома ж, мог легчы ў яму ў Курапатах. Смерці, 
як выглядае, ён не баяўся. Але следам за ім “па дарозе ў Курапаты”, 
на знішчэнне пайшла б уся Беларусь. Адным росчыркам сталінскага 
алоўка. Зрабілі б яшчэ адно перасяленне народаў і закрылі б “белорус-
ский вопрос”, як закрылі пазней “крымскататарскі”.

Сваім пакутніцкім жыццём Купала зрабіў усё магчымае, каб тое не 
сталася. З нажом ля горла. Таму – звяртаюся да адміністрацыі музея 
– нож той не трэба прыбіраць з экспазіцыі пасля заканчэння часовай 
выставы “Страчаныя абліччы”. Ён павінен там знаходзіцца заўжды.

«Я – преступник?»
Я, Хейдоров Эдуард 

Николаевич, 1949 года рожде-
ния, ветеран ВС, майор авиа-
ции в отставке, проживающий в 
г.Бобруйске, пострадал от произ-
вола сотрудников правоохрани-
тельных органов: Могилевского 
ОМОНа и местного УВД – 16 сен-
тября 2017 года.

Вечером в 19.00 я вышел из 
магазина «Евроопт» по улице 
Ульяновской и на крыльце открыл 
бутылку с минеральной водой, 
чтобы запить таблетки по причине 
плохого самочувствия – давление 
было 180 на 100 (имеется справка 
от медработников). Со мной были 
мои знакомые, мужчина и женщи-
на. Внезапно с противоположной 
стороны улицы к нам подошли, 
не представившись, вооружен-
ные люди в камуфляжной одеж-
де и обратились сначала к моему 
знакомому с вопросом: «Что вы 
пьете?» Убедившись, что в руках у 

него был пакет с соком «Добрый» 
и в том, что он абсолютно трезв, 
они начали обыскивать мешки с 
продуктами и нашли закрытую 
бутылку пива «Охота» в пакете, 
который держал в руках я. 

Люди в форме предложили 
проехать с ними, инкриминируя 
мне распитие спиртных напитков 
в общественном месте. Я возразил,  
требуя сначала отвезти меня в 
наркологию, раз они считают, что 
я распивал: чтобы у меня на руках 
было подтверждение от врачей, 
что я трезв. На это последовал 
ответ: «Платите штраф на месте, и 
вы свободны».

Я возмущенно махнул рукой и 
попытался уйти быстрым шагом. 
Не пройдя и нескольких метров, 
был сбит сильным ударом по 
ногам на глазах у моих знакомых 
и окружающих людей. На земле я 
был избит, получил множествен-
ные удары в область почек и пече-

ни. Мои знакомые просили оста-
новить беспредел над больным 
стариком, но их послали в грубой 
форме.

Оголив меня до пояса, зало-
мав за спину руки и натянув мою 
куртку мне на голову, они воло-
ком потащили меня по земле, как 
последнего преступника. Когда 
меня закинули в машину, я боль-
но ударился головой и локтями. 
После этого мне стало плохо, болел 
затылок и тошнило. Я попросил 
вызвать «скорую», мне ответили: 
«Обойдешься!» И в таком предын-
сультном состоянии возили по 
всем опорникам Бобруйска, а я 
умолял отвезти или в больницу, 
или даже в вытрезвитель – что-
бы фельдшер снял побои. Но это 
было не в их интересах.

В опорном пункте я, ожидая 
участкового, от слабости был в 
предобморочном состоянии. Когда 
они увидели, что деду может при-

йти конец, вызвали «скорую». 
Фельдшер зафиксировала: давле-
ние 180 на 100, но госпитализи-
ровать меня отказалась. К тому 
моменту я уже еле мог сидеть, 
она сделала мне укол и уехала, 
исказив в документе факт: яко-
бы я отказался от госпитализа-
ции, подсунув мне какой-то лист, 
чтобы я расписался. Всю ночь 
меня продержали в камере, даже 
не беспокоясь о моем здоровье, 
а утром вручили повестку на суд 
27.09.2017, ул.Тухачевского, дом 5, 
каб.5.

Три дня я еле-еле передви-
гался, а потом подал жалобу в 
Бобруйскую городскую проку-
ратуру за морально-физическое 
оскорбление. Свидетели произо-
шедшего имеются.

Эдуард Николаевич  
ХЕЙДОРОВ,  

ветеран Вооруженных сил, 
житель г. Бобруйска.

Б о й Н Я  у  « Б р у С Н и ч К и »
ЖУРНАЛИСТ ВЫЕХАЛ НА МЕСТО

«что 
вы пьете?»

(Завязка)
Письмо Э.Н.Хейдорова не мог-

ло не встревожить главного редак-
тора. И он тут же дал команду: 
выехать на место.

Эдуард Николаевич назначил 
мне встречу у Вечного огня на 
самом въезде в Бобруйск. Это 
патетичное место входило в рез-
кий диссонанс с целью моего 
визита в город. В руках у меня 
было письмо Хейдорова в нашу 
газету, и волосы вставали дыбом 
от неровных рукописных строк. 

 Мы познакомились, и я сразу 
отметила, что Эдуард Николаевич 
до сих пор не утратил некой 
бравости, присущей, мне кажет-
ся, всем настоящим летчикам. 
Прямой взгляд, широкий вольный 
шаг, кожанка нараспашку – я даже 
вижу, как когда-то по утрам он 
выходил на летное поле со сво-
им отрядом. Тренированный, уве-
ренный в себе командир. Ему и 
сейчас, конечно, не дашь его 67 
лет. Как же вы, уважаемый летчик, 
бывший кадровый военный, попа-
ли в такую передрягу? Эх… Эдуард 
Николаевич разводит руками, и на 
мой риторический вопрос отве-
чает тоже условно: «А что, если 
в следующий раз я буду стоять у 
магазина и есть мороженое?!» Он, 
конечно, выбит из колеи.

– Но почему, как вы думае-
те, Эдуард Николаевич, милиция 
вообще обратила на вас внима-
ние?

– Красный был, давление в тот 
день прыгало. Дай, думаю, лизино-
прильчика выпью. Я всегда таскаю 
с собой и таблетки, и минерал-
ку. Ну и выпил… Сначала мили-
цейский наряд подошел к моим 
спутникам, мужу и жене. Они 
только что вышли из магазина с 
полными пакетами продуктов, а в 
руках тетрапак. ОМОН спросил: 
«Что у вас там?» У них был сок 
«Добрый», не придраться. Тогда 
они ко мне: «Что пил?» А я уже 
выбросил пустую бутылку: «Мое 
в мусорнике лежит. Хотите – про-
веряйте». И вдруг: «Пройдемте с 
нами!» А с чего бы это? В чем 
я уличен? Я рассердился. Везите, 
требую, на освидетельствова-
ние! Не хотят. Ну, хлопцы, тогда 
до свидания! Что за произвол?! 
Развернулся и пошел себе неторо-
пливо. Недалеко ушел, как вдруг 
оказался на земле, сбитый с ног 
тяжелыми ботинками.

Эдуард Николаевич, извиня-
ясь, поднимает брючину и показы-
вает большую шишку над щико-
лоткой с остатками гематомы – а 
ведь прошел уже месяц со дня 
происшествия. Удар, видимо, был 
не детский, прямо скажем, про-
фессиональный удар. Хейдоров 
подтверждает: 

– Долго ходить не мог. А 
по печени, по почкам как били 
ботинками!.. Я сжался в комок, 
только лицо рефлекторно руками 
закрывал. Но на спине синяков 
не осталось. Умеют бить. Два сер-
жанта, один в краповом берете. И 
знаете, как он меня обозвал?

Губы Эдуарда Николаевича с 
трудом шепчут низкое бранное 
слово, его как-то всего скрючива-
ет, съеживает при этом, и я пони-
маю, что шок от унижения у чело-
века до сих пор не прошел.

За разговором мы подошли к 
месту, где случилась эта бойня. 
Улица Ульяновская с широкой 
проезжей частью, удобными пеше-
ходными дорожками – современ-
ный район Бобруйска. Октябрь 
украсил его чистым золотом 
осенней листвы. Тут же располо-
жен магазин-дискаунтер системы 
«Евроопт» с ласковым названием 
«Брусничка». Доброе название, 
красивая вывеска, под которой 
субботним вечером милицейский 
наряд жестоко избил пожилого 
человека. 

«За что?»
(Кульминация)

Еще раз сконструируем ситу-
ацию. Вечер выходного дня. 
Пожилой мужчина, явно не бомж, 
не забулдыга, правда, лицо отчего-
то красное, что-то пьет из бутыл-
ки около магазина. Теоретически, 
возможно, спиртное. А возможно, 
и нет, на глаз ведь издалека не 
определишь. Но он ни к кому не 
пристает, ведет себя пристойно. 
Когда наряд ОМОНа подходит к 
гражданину с противоположной 
стороны улицы, бутылки в его 
руках уже нет. И вообще ника-
ких доказательств, кроме предпо-
ложений, что это было пиво, нет. 
Зато в мешке у человека лежит 
закупоренная бутылка «Охоты». 
Серьезная улика? Достаточный 
повод?  

Разговор происходит резкий: 
с одной стороны, задержанный 
человек искренне возмущен подо-
зрениями, он не чувствует своей 
вины, он оскорблен и поэтому ста-
новится в позу. С другой сторо-
ны, милицейский наряд особого 
назначения тоже возмущен: граж-
данин не подчиняется их при-
казам. По закону наряд ОМОНа 
действительно имеет право оста-
новить вас для проверки докумен-
тов и попросить пройти в отделе-
ние. Но! Для начала люди в фор-
ме должны представиться сами. 
Хейдоров настаивает, что никто не 
показал ему своих документов. А 
при первых признаках конфликта 
ОМОН применил жесткую силу. 
Очень жесткую. Как при задержа-
нии преступника. 

Я даже представляю себе эту 
картину. Первый удар – пенсионер 
на земле. Еще несколько ударов 
ногами ему по бокам – для вяще-
го устрашения, чтобы «не быко-
вал». Потом по заученной схеме: 
руки резко за спину, ни охнуть ни 
вздохнуть, куртку на голову и гру-
бый бросок совершенно обмяк-
шего тела в специальный автомо-
биль. Только слышен глухой звук 
– как от брошенного мешка с кар-
тошкой. Все, личность полностью 
деморализована. Можно состав-
лять протокол.

Но как ни плохо было Эдуарду 
Николаевичу из-за высокого дав-
ления, унижения, побоев, при-
сутствия духа бывший летчик не 
потерял и протокол, который на 
него составили в опорном пун-
кте №10 Первомайского района 
Бобруйска, не подписал. Тем не 
менее ему впаяли администра-
тивку – штраф в размере 2 рубля 
30 копеек. Хейдоров считает это 
грубой насмешкой, произволом, 
штраф он не оплатил и не соби-
рается, категорически с ним не 
согласен, ждет суда. Настаивает на 
суде! Написал жалобу на действия 

сотрудников ОМОНа в суд города 
Бобруйска. Сейчас его заявление 
находится в межрайонном отделе 
следственного комитета. А в отде-
ле милиции Первомайского райо-
на Бобруйского УВД идет служеб-
ная проверка. И, как сказал мне в 
телефонном разговоре начальник 
отдела милиции Первомайского 
района Бобруйского УВД Василий 
Григорьевич Артемов, проверка 
продолжится еще почти месяц. 
Нелегкое это дело – справедливо 
наказать своих подчиненных за 
избиение пенсионера, согласна. 

Но независимо от официаль-
ных результатов проверки я как 
гражданин своей страны хочу 
задать несколько наивных вопро-
сов. Можно ли так жестоко задер-
живать человека, подозреваемого 
в административном – не в уго-
ловном! – преступлении? Почему 
надо валить с ног на землю, если 
пожилой человек не сопротивлял-
ся физически, не оскорблял пред-
ставителей власти, а только сло-
весно выражал свое несогласие? 
Зачем его бить и грязно сквер-
нословить? Это что, нервы сдают? 
Тогда вам к психологу. 

Повторюсь: перед нарядом 
стоял немолодой человек, кото-
рый подозревался не в ношении 
оружия, не в распространении 
наркотиков, не в участии в орга-
низованной преступной группе. 
Он подозревался в том, что сде-
лал несколько глотков пива. Его, 
пожилого, достаточно было твер-
до взять под руки и препрово-
дить куда следует. Вот это и есть 
профессионализм: без шума-гама, 
драки, брани добиться подчи-
нения, порядка в общественном 
месте. Вообще люди, служащие в 
милиции, должны быть неплохи-
ми психологами, хотя бы в силу 
своего сурового опыта. Они всегда 
должны учитывать, что, когда под-
ходишь к человеку с требованием 
«Пройдемте!», это прежде всего 
вызывает обратную реакцию: «За 
что? С какой стати?» И надо уметь 
преодолевать этот барьер психо-
логически, а не кулаками. У нас же 
не военное положение, в стране не 
введен комендантский час, когда 
граждане должны беспрекослов-
но чуть ли не падать ниц перед 
людьми в погонах. ОМОНу надо 
учиться нести службу среди чест-
ных людей в мирное время. Хотя, 
согласна, впадать в амбиции при 
разговоре с нарядом – это лиш-
нее, это просто глупость. Но чтоб 
за глупость лицом в землю и по 
почкам при всем честном народе? 
Есть же, наверное, более цивили-
зованные профессиональные спо-
собы заставить человека следовать 
в опорный пункт правопорядка, 
тем более если его вина – упо-
требление пива в общественном 
месте!

Конечно, выпивохи в городе 
– это по меньшей мере вульгар-
но. Одно дело, если человек идет 
навеселе после хорошего вечера, 
«дружеской попойки», как писал 
поэт. Ну и шествуй себе дальше. 
А когда прямо из горла у магази-
на… размахивая бутылкой и гор-
ланя что-то непотребное… Или 
когда компании молодых «лосей» 
собираются во дворах на детских 
площадках и часами расслабля-
ются у всех под окнами… Одно 
время это стало чуть ли не модой. 
Хорошо, что такие сценки ушли из 
нашего бытия, по крайней мере в 
Минске я такого давно не наблю-

дала. Думаю, и в Бобруйске этого 
почти нет.

«Это хунта?»
(Попытка развязки)

Любовь Сергеевна Квашнина, 
свидетельница происшествия, 
начинала говорить обычным голо-
сом, но постепенно перешла почти 
на шепот, настолько увиденное не 
укладывается в голове добропоря-
дочного человека:

– Все произошло на наших с 
мужем глазах. Была обыкновен-
ная мирная обстановка. Выходим 
из магазина, и вдруг как будто 
демоны налетают. У нас шок, 
мы не понимаем, что случилось. 
События происходили с неверо-
ятной быстротой, в считанные 
секунды, практически при мол-
чании Эдуарда Николаевича, он 
успел сказать всего лишь несколь-
ко фраз. Но пожилого человека 
повалили на землю, избили, а 
потом тащили по земле, как буд-
то изуверы какие-то. Бросили в 
машину, как кусок мяса… Я попы-
талась вмешаться. Безрезультатно, 
конечно: «Молчите, женщина!» 
Увезли, не сказали куда. Я ста-
ла звонить по всем отделени-
ям милиции. Никто не в курсе. 
Пробегали с мужем полночи, нас 
направляли по разным участкам, 
даже, мне кажется, специаль-
но дезинформировали. Наконец 
прибежали в опорный пункт №10 
Первомайского района. Сидят 
участковый и наряд ОМОНа, 
вся «гвардия» эта: офицеры, сер-
жант… Я стала рассказывать им 
о нашем товарище: «Перед вами 
бывший летчик, он очень боль-
ной человек, он постоянно носит 
таблетки, целый арсенал, пото-
му что приступ надо сразу пога-
сить, иначе – реанимация, может 
быть, даже смерть». Я читала, что 
летчиков вообще списывают с 
одиннадцатью профессиональны-
ми заболеваниями – перегрузки 
так сказываются. Нет. Железное  
безучастие. И фамилий своих нам 
так и не назвали. Что это, хун-
та? Я теперь опасаюсь попасть 
под их кулаки. И, смотрю, Эдуард 
Николаевич тоже до сих пор не 
пришел в себя, признается, что 
живет и боится всего. 

Когда подобные случаи ста-
новятся достоянием обществен-
ности, официальные лица, чтобы 
защитить честь мундира, часто 
прибегают к известному штам-
пу: «Это планомерная дискреди-
тация людей в погонах». Нет и 
еще раз нет, это ни в коем случае 
не цель средств массовой инфор-
мации и конкретно «Народной 
Воли»: со сладострастием поко-
паться в «жареном», чтобы дока-
зать, как плохо работает то или 
иное подразделение МВД. Но мы 
за широкую общественную огла-
ску действий правоохранитель-
ных органов. Это мера в своем 
роде санитарно-гигиеническая, и 
она необходима людям в погонах 
так же, как и всему обществу в 
целом – чтобы гниль не развелась 
у нас повсеместно. Поэтому мы 
ждем официальных комментариев 
и результатов служебного рассле-
дования Следственного комитета 
Бобруйска, которые обязательно 
обнародуем.

Елена МОЛОЧКО. 
г.Бобруйск.

Сусветны банк 
палепшыў 

эканамічны 
прагноз па 
Беларусі

Згодна з абноўленым прагно-
зам Сусветнага банка (СБ), вала-
вы ўнутраны прадукт Беларусі 
ў 2017 годзе вырасце на 1,8%. У 
маі ён прагназаваў скарачэнне 
ВУП на 0,4%. У кастрычніцкім 
макраэканамічным прагнозе, 
які прыводзіцца ў справаздачы 
“Міграцыя і мабільнасць у Еўропе і 
Цэнтральнай Азіі” Сусветнага бан-
ка, эксперты звяртаюць увагу на 
тое, што аднаўленню эканамічнага 
росту ў Беларусі ў 2017 годзе спры-
яе аднаўленне расійскай эканомікі, 
дзякуючы чаму стаў павялічвацца 
беларускі экспарт. “Чакаецца, што 
спрыяльныя вонкавыя ўмовы заха-
ваюцца, падтрымліваючы ўмераны 
эканамічны рост на 1,8% у гада-
вым вылічэнні ў 2017 годзе і на 
2,1% у 2018 годзе”, – прагназуюць 
аналітыкі Сусветнага банка.

У студзені–верасні 2017 года 
рост ВУП Беларусі склаў 1,7%. 
Афіцыйны прагноз ўрада праду-
гледжвае, што ў 2018 годзе рост 
паскорыцца і эканоміка вырас-
це на 3,4%. Разам з тым, згодна 
з сярэднетэрміновым прагнозам 
Сусветнага банка, эканамічны рост 
у Беларусі ў найбліжэйшыя гады 
будзе захоўвацца на ўзроўні 2% 
(2,1% – у 2018-м, 2,4% – у 2019-
м). Сусветны банк таксама чакае, 
што прафіцыт бюджэту ў 2017–
2019 гадах складзе 1,9–2% ВУП, 
а дэфіцыт рахунку бягучых апе-
рацый плацежнага балансу – 3,2–
3,5% ВУП.

Дзмітрый ЗАЯЦ.
(БелаПАН.)

КТО ЕСТЬ КТО

Не пропал…
Бывший министр природных 

ресурсов и охраны окружающей 
среды Андрей Ковхуто недав-
но оказался в кресле заместителя 
генерального директора компании 
«Белзарубежторг». 

Предприятие «Белзарубежторг» 
создано при Управлении дела-
ми президента (УДП) в 2014 году. 
Компания занимается оптово-роз-
ничной торговлей нефтепродук-
тами и нефтехимической продук-
цией, следует из информации на 
сайте компании.

СЛЫШАЛИ?

В Беларусь 
экстрадировали 

бизнесмена-
застройщика

Сотрудники Национального 
центрального бюро Интерпола в 
Беларуси и управления надзор-
но-исполнительной деятельности 
МВД 19 октября экстрадировали 
из Хорватии белорусского бизнес-
мена. 

Как рассказал начальник НЦБ 
Интерпола Александр Петран, в 
Беларуси мужчина обвиняется в 
осуществлении незаконной пред-
принимательской деятельности в 
сфере строительства. Свой бизнес 
фигурант вел без соответствующей 
регистрации, в результате чего 
нелегально получил доход в раз-
мере около 1 млн долларов США.

Ему может грозить лишение 
свободы сроком до 5 лет.

(TUT.BY.)

ОВАЛЬНЫЙ ЗАЛ

За скорость 
прав не 

лишать, за 
забытые 

документы не 
штрафовать
На рассмотрение депутатов 

Палаты представителей внесен 
законопроект об изменениях 
в КоАП, и, похоже, некоторые 
«водительские» статьи претерпят 
существенные изменения.

Так, они могут серьезно кос-
нуться статьи 18.13: при повтор-
ном превышении скорости, воз-
можно, не будут лишать прав.

В законопроекте есть также 
статья о том, что за забытые доку-
менты водителей не будут штра-
фовать.

http://pravo.by/document/?guid=3941&p0=2017067001
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КАЛОНКА ИХ ДЕМОКРАТИЯДУХОВНЫЕ ЛЮДИ НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Странное следствие
С момента убийства Павла Шеремета прошел уже год и три месяца.  

Ни убийцы, ни заказчики, ни мотивы страшного преступления до сих пор не известны.  
Слова о «деле чести» пока остаются лишь словами. Толчок следствию дают только независимые 

журналистские расследования. Одно из них – американского корреспондента  
Кристофера Миллера под названием «В правосудии отказано: Украина не продвинулась  

в расследовании убийства Павла Шеремета».
Кто руководит 
 следствием?

– Даже трудно было определить 
человека, который фактически 
руководит расследованием, – гово-
рит Кристофер Миллер, который на 
днях находился в Беларуси, встре-
чался с общественностью. – После 
убийства было понятно, что Хатия 
Деканоидзе как глава Национальной 
полиции Украины взяла руководство 
расследованием на себя. После того, 
как она ушла в отставку (в ноябре 
2016 года) казалось, что следствие 
должен возглавить ее преемник Сергей 
Князев. И он вроде бы как эту миссию 
принял, но были и другие люди, кото-
рые управляли следствием. Князев 
в разговоре со мной отмечал, что 
фактически процессом руководят два 
человека: он и глава следственного 
департамента при МВД. 

После публикации моего доклада в 
июле 2017 года мы вместе с матерью 
Павла Людмилой Станиславовной, 
дочерью Елизаветой и Аленой 
Притулой встречались с Петром 
Порошенко. Тогда он сказал, что всем 
руководит заместитель генерального 
прокурора Дмитрий Сторожук. Эту 
фамилию в тот день я услышал впер-
вые. И я встретился с ним. Но он 
отрицал, что находится в самом вер-
ху этой пирамиды. Каждый кивал на 
другого, все старались дистанциро-
ваться от ответственности. Когда 
дело так широко освещается в СМИ, 
имеет такой резонанс, то надо хотя 
бы выстроить эту вертикаль, но у 
них даже это не получилось. И это 
вызывает вопросы. Кто перед кем 
отчитывается? Кто дает задания? 
В конце концов, кто отвечает за 
результат? Можно сказать, что в 
самом верху цепи должен быть пре-
зидент. Но Порошенко сказал, что он 
как президент не может быть вовле-
чен в расследование, что он может 
только оказывать давление на людей, 
если прогресса не будет.

Луценко: 
 «Почему убийство 

Шеремета не раскрыли?  
Не повезло»

– Юрий Луценко, генеральный 
прокурор Украины, недавно заявил, 
что они раскрыли убийство Дениса 
Вороненкова, чем очень гордятся. 
Тогда украинский журналист поин-
тересовался, почему это дело раскры-
ли относительно быстро, а вот дело 
Шеремета стоит на месте. Луценко 
ответил: «Не повезло».

Понимаю, что, может, доля везе-
ния в таких делах может быть. Но 
благодаря моему докладу и той пре-
красной работе, которую провели 
ребята из Slidstvo.Info и «Центра 
по исследованию коррупции и орга-
низованной преступности» (фильм-
расследование «Убийство Павла. – 
Прим.), мы знаем, что дело не только 
в отсутствии везения. Некоторые 
свидетели не были допрошены, быв-
ший сотрудник СБУ, который нахо-
дился в непосредственной близости 
от места закладки бомбы, был попро-
сту не замечен следствием. На эти 
и другие моменты следствие должно 
было обратить внимание намного 
раньше. Усердная работа и настой-
чивость могли способствовать про-
грессу. Я думаю, власти действитель-
но хотели найти виновных и сделать 
это быстро. Но, возможно, в ходе 
следствия могли всплыть неприят-
ные факты, которые и не позволи-
ли делу двигаться дальше. Я не хочу 
заниматься инсинуациями и гово-
рить, что кто-то из правительства 
в этом замешан, но во многих похо-
жих делах, как правило, кто-то кого-
то покрывает. И обычно это люди, 
которые каким-то образом связаны 
с властью.

Бывший сотрудник СБу  
был возле дома Шеремета  

в ночь перед убийством
– Возможно, правительство 

тут ни при чем. Допустим, выяс-
нилось, что в убийстве замешан не 
российский, а украинский гражданин. 
Властям стало очень удобно во всех 
бедах винить Кремль или ФСБ. Да, 
факт, что Россия аннексировала 
Крым, факт, что Россия поддержи-
вает ЛНР и ДНР. Факт и  то, что 

русские солдаты воевали в восточ-
ной Украине. Все это факты. И ни 
для кого не будет сюрпризом, если 
Россия и дальше будет дестабилизи-
ровать обстановку в Украине разны-
ми способами, в том числе, возможно, 
и посредством убийств. Но это не 
значит, что все убийства заказаны 
Кремлем или российскими спецслуж-
бами. Только в некоторых делах есть 
такие доказательства. К примеру, в 
деле Дениса Вороненкова есть опре-
деленное количество фактов (хоть 
и не в полном объеме), которые ука-
зывают на причастность России. 
Что касается убийства Шеремета, 
таких доказательств нет. Как и 
нет доказательств причастности 
какой-либо другой страны или чело-
века. Помимо одного. В ночь убий-
ства в непосредственной близости 
от места, где закладывалась бомба, 
находился бывший сотрудник СБУ 
Игорь Устименко. Я думаю, этот 
факт вызывает определенный дис-
комфорт у украинских властей. 
Они сделали все возможное, чтобы  
дистанцироваться от этого чело-
века. Но, думаю, это одна из при-
чин, почему дело застопорилось. Ведь 
полиция не любит, когда дела оста-
ются открытыми. Тем более когда 
это освещается мировой прессой, 
европейские политики за этим сле-
дят. Никто не хочет уходить на 
пенсию с клеймом следователя, кото-
рый провалил такое дело. 

Конечно, это подозрительно, 
что Устименко очень долго слонял-
ся под камерой, поставил под ней 
и машину, вел себя подозрительно. 
Когда «Центр по исследованию кор-
рупции и организованной преступно-
сти» вышел на него, он относительно 
открыто с ними общался. Причем 
несколько раз. Да, может, он и не при-
частен к убийству. А, может, он был 
там для отвлечения внимания. Или 
кто-то использовал его в этих целях. 
Тем не менее все это подозрительно. 
Я не думаю, что он на 100 процентов 
непричастен. Он, скорее всего, знает 
больше, чем сказал. Тем более почему 
на него не вышло официальное след-
ствие намного раньше? 

Шеремет – цель киллеров, 
но не преступления

– Конечно, Шеремет был вли-
ятельным журналистом. Но в 
Украине он, скорее, был ведущим (как 
на радио, так и на телевидении). 
Он не вел никаких расследований. 
Я думаю, что он был целью килле-
ров, но не был целью преступления. 
Возможно, таким образом кто-то 
хотел добраться до Алены Притулы. 
«Украинская правда» раздражала вла-
сти. Это просто моя теория, но, 
думаю, что Георгий Гонгадзе был убит 
по схожим причинам. Притула как 
главный редактор имела влияние. Все 
эти годы «Украинская правда» испы-
тывала давление – и при Кучме, и 
при Ющенко, хоть и в меньшей сте-
пени, чем при Януковиче,  и, конеч-
но, при Порошенко. Когда началась 

война, атмосфера, в которой рабо-
тали журналисты, была противоре-
чивой. Людей разделили на два лагеря: 
либо ты патриот, либо нет. И твоя 
работа как журналиста должна это 
отражать. Те журналисты, кото-
рые работали в восточной Украине, 
в частности в ДНР и ЛНР, подвер-
гались критике за то, что получали 
аккредитации на этих территори-
ях. Даже несмотря на то, что этот 
патриотический лагерь использовал 
информацию, обнародованную журна-
листами из восточной Украины, в 
качестве доказательства того, что 
российские военные участвуют в бое-
вых действиях.

За шесть недель до убийства 
Паши мы были на пресс-конференции 
в Администрации президента. 
Святослав Цеголко, пресс-секретарь 
Порошенко, подошел к нам и в шут-
ливой форме пристал к Шеремету, 
что тот задавал вопросы на русском, 
а не на белорусском для разнообразия. 
Мы шутили, смеялись. И тут подхо-
дит журналист hromadske.tv с каме-
рой и заявляет, что ничего смешного 
тут нет. Дескать, мы серьезные жур-
налисты и хватит веселиться. Это 
был символический момент. В той 
атмосфере беспокойства и страха 
нам оставалось только смеяться над 
этим. Через шесть недель Шеремета 
не стало. С тех пор расстояние меж-
ду двумя лагерями только увеличива-
лось, нарастало напряжение, никто 
не знает ни виновных, ни мотива 
преступления. Это нервирует осо-
бенно тех журналистов, которые 
критикуют власть. И пока дело не 
закроют, никаких улучшений в этом 
плане не будет. 

За «украинской правдой» 
следили

– Я не хочу строить предположе-
ний, а опираюсь на факты, – про-
должает рассказывать Кристофер 
Миллер. – Но мы можем быть прак-
тически уверены в том, что жур-
налисты «Украинской правды», в 
том числе Алена Притула, Павел 
Шеремет и Севгиль Мусаева (главный 
редактор. – Прим.), были под наблю-
дением.  Вопрос в том, кто за ними 
следил. Основываясь на том, что я 
видел и слышал, думаю, что следи-
ли СБУ и некоторые группы в МВД 
и Национальной полиции. Возможно, 
это были люди, которые не напрямую 
сотрудничали с этими органами, но 
действовали по их поручению. 

Женщину, 
 которая заложила бомбу, 

идентифицировали
– У полиции есть видео, где четко 

видно лицо женщины, которая зало-
жила бомбу. Они опубликовали часть 
того видео, но специально сделали 
очертания лица размытыми, чтобы 
та не испугалась и не уехала из стра-
ны. Но если вы убили человека, да еще 
сделали это на виду у всех, надол-

го вы останетесь в этой стране? Я 
думаю, что их уже нет в Украине. 
Но очень подозрительно, что поли-
ция не обнародовала больше никакой 
информации о подозреваемых. После 
публикации моего доклада некоторые 
следователи сообщили, что они иден-
тифицировали эту женщину. Не в 
том плане, что определили ее фами-
лию, имя, отчество, гражданство и 
т.д., но нашли еще фотографию, на 
которой та же женщина. Но ника-
кая информация касательно этого не 
была предана огласке. Мы не знаем, 
откуда взялась вторая фотография. 
Из социальных сетей? Из газеты? 
Откуда? Это могло бы дать отве-
ты на многие вопросы. Одно дело, 
когда вы скрываете какие-то факты 
в первые недели расследования. Это 
понятно. Но через полтора года луч-
шее, что можно сделать, это попро-
сить общественность помочь.

о роли Александра 
Клименко, бывшего 
министра доходов  
и сборов украины

– Что касается роли в этой исто-
рии бывшего соратника Януковича 
Александра Клименко, который сбе-
жал в Россию, насколько я знаю, сле-
дователи не рассматривают эту 
версию, – подчеркивает К.Миллер. – 
Они знают, что незадолго до гибели 
Шеремет встречался с Клименко в 
Москве. Они вроде даже пытались 
связаться с Клименко. Не знаю, полу-
чилось у них или нет. Но они мало 
говорят о том, что Клименко может 
быть связан с делом. У меня нет дока-
зательств, подтверждающих эту 
идею. Я общался с Клименко через его 
пресс-службу и людей, имена которых 
я не могу назвать. И знаю наверняка, 
что он предлагал Шеремету долж-
ность главного редактора и надеялся, 
что с помощью такого известного и 
уважаемого человека сможет восста-
новить свою репутацию в Украине, 
подготовить почву для возвращения. 
Павел отказался. Более того, он гово-
рил, что не чувствовал себя в без-
опасности во время той поездки. Его 
дочь Лиза рассказывала, что Павел 
нервничал перед встречей с Клименко.

Может, кто-то и не хотел, 
чтобы бывший министр вернулся в 
Украину. Я не знаю, является ли это 
причиной для убийства. Я не знаю, 
подозревала ли полиция Клименко. Но 
я знаю, что работа, которую они 
проделали, была недостаточно хоро-
шей. 

Когда мы встречались с 
Порошенко в последний раз, он пообе-
щал пригласить в Украину независи-
мого иностранного следователя.  И 
вот в сентябре этого года я снова 
встречался с Порошенко. И спросил 
его, почему до сих пор никого не при-
влекли. Он посмотрел на меня и ска-
зал: «А вы предложите кого-нибудь». 
Это еще один пример того, что вла-
сти не относятся к делу серьезно.

Алексей ШУНТОВ.

Михаил Саакашвили 
готов спасти украину 

за 70 дней
Бывший одесский губер-

натор предложил отменить 
медицинскую реформу, кото-
рую одобрил парламент, а 
вместо этого принять закон 
о страховой медицине. Кроме 
того, он предложил создать 
в стране резервную армию, а 
также принять закон об оли-
гархах, суть которого сводит-
ся к лишению их «контроля 
над телевидением и полити-
кой». План Саакашвили так-
же предусматривает импич-
мент президента Украины, 
новый закон о выборах депу-
татов, отмену областных госу-
дарственных администраций 
и «ликвидацию ненужных 
контролирующих органов». 
Кроме того, бывший прези-
дент Грузии призвал прове-
сти налоговую и таможенную 
реформы и принять закон «о 

праве граждан на вооружен-
ную защиту».

Как передает РИА 
«Новости», вокруг полити-
ка во время выступления 
собрались несколько десят-
ков человек. Каждое пред-
ложение Саакашвили при-
сутствующие приветствовали 
одобрительными возгласа-
ми. Напомним, 17 октября 
несколько тысяч человек с 
флагами «Национального 
корпуса», созданного на базе 
батальона «Азов», против 
которого в России возбуж-
дено уголовное дело, партий 
«Свобода», «Батькивщина», 
«Самопомощь», «Гражданская 
позиция», партии бывше-
го главы Одесской области 
Михаила Саакашвили «Рух 
нових сил» начали бессрочный 
митинг протеста у Верховной 

Рады. Они потребовали отме-
нить депутатскую неприкос-
новенность, изменить изби-
рательное законодательство и 
создать антикоррупционный 
суд.

В минувшую среду,  
18 октября, украинские поли-
цейские штурмовали палаточ-
ный городок протестующих 
на улице Грушевского в центре 
столицы. В ответ на сопро-
тивление активистов полицей-
ские применили слезоточивый 
газ. Президент Украины Петр 
Порошенко накануне заявил о 
том, что требования организа-
торов акций протеста в центре 
Киева являются лишь «дымо-
вой завесой». По его словам, 
активисты, которые постоян-
но провоцировали полицей-
ских, добиваются не реформ, 
а «крови».

БЕЗ ГРИФА «СЕКРЕТНО»

В Литве начали предавать огласке 
сообщения шпионов КГБ 

Литовский центр иссле-
дования геноцида жителей и 
сопротивления начал преда-
вать огласке сообщения аген-
тов КГБ. 

В них – отчеты о деятель-
ности литовских эмигран-
тов, промышленный шпио-
наж, Католическая церковь, 
информация о людях, которых 
советская власть считала опас-
ными для своей идеологии. 
Возможно, публикации этих 
сообщений помогут обществу 
лучше понять, как действова-
ла сеть агентов КГБ. Из уже 

опубликованных документов 
ясно, что КГБ особенно инте-
ресовался литовскими эми-
грантами в США и Канаде. К 
примеру, агент «Светлов» в 
июле 1981 года информирует 

своих оперативников о созда-
нии кафедры литуанистики в 
Иллинойском университете. В 
сообщениях агента «Короля» 
постоянно описывается дея-
тельность литовских эми-
грантов в США, обществен-
ных деятелей и организаций. 
Агент «Шарунас» предоставил 
отчеты о печатных изданиях 
эмигрантов. Отчеты шпионов 
на сайте центра будут выкла-
дывать до лета следующего 
года. Планируют опублико-
вать доносы нескольких сотен 
агентов КГБ.

СТИЛЬ ЖИЗНИ

Как выглядит самая дорогая в мире вилла

НА СВЯЗИ – ЛЮБЛЯНА

Президента Словении  
изберут во втором туре

Президент Словении будет 
определен по итогам второго 
тура выборов, который состо-
ится 12 ноября, свидетельству-
ют данные Государственной 
избирательной комиссии стра-
ны.

По итогам первого тура, 
состоявшегося в воскресенье, 
ни один из кандидатов не пре-
одолел 50-процентный барьер. 
После обработки 99,9% бюл-
летеней действующий прези-
дент Словении Борут Пахор, 
выдвигавшийся в качестве 
независимого кандидата, 
получил 47,07% голосов. Его 
ближайший преследователь 
– бывший актер комедийно-
го жанра и мэр провинциаль-
ного города Камник Марьян 
Шарец – набрал 24,97%. Явка, 

по предварительным данным, 
составила рекордно низкие 
43,57%.

Теперь Пахор и Шарец 
встретятся во втором туре.

Еще один кандидат Романа 
Томц, представитель ведущей 
оппозиционной «Словенской 
демократической партии» 
и депутат Европарламента, 
получила 13,74%. Обращает 
на себя внимание резуль-
тат действующего министра 
образования, науки и спор-
та – Майя Маковец-Бренчич 
заняла лишь седьмое место 
с 1,72%. Министр представ-
ляет «Партию современного 
центра» главы правительства 
Миро Церара. Всего в прези-
дентской гонке участвовали 
девять кандидатов.

Результаты голосования не 
подтвердили данные exit poll, 
опубликованные националь-
ным телеканалом RTV сразу 
после закрытия избиратель-
ных участков, согласно кото-
рым Пахор побеждал уже в 
первом круге с результатом 
свыше 56%.

Президент Словении полу-
чает мандат сроком на пять 
лет. До сих пор ни один поли-
тик со времен Милана Кучана 
(возглавлял государство c 
декабря 199-го по декабрь 
2002 года) не смог дважды 
избраться на этот пост.

Словения – парламентская 
республика. Президент стра-
ны наделен в большей степени 
церемониальными функция-
ми.

Недвижимостью за пару десятков милли-
онов долларов на Лазурном Берегу никого не 
удивишь, но есть здесь и кое-что особенное. 
Например, вилла Les Cèdres («кедры») на Сен-
Жан-Кап-Ферра за 410 миллионов долларов 
– идеальное место для тех, кто, как фицдже-
ральдовские Дайверы из романа «Ночь неж-
на», стремится одновременно быть в эпицентре 
светской жизни и иметь возможность спря-
таться от посторонних глаз.

Les Cèdres не видно ни с одной дороги: поч-
ти все 14 гектаров территории заняты садами, 
оливковыми рощами и парками с экзотической 
флорой. 14 тысяч видов растений собирали и 
высаживали здесь в течение 170 лет. «Кедры» 
были построены в 1830 году, двадцать лет спустя 
их выкупил мэр города Вильфранш-сюр-Мер и 
посадил оливковые деревья для производства 
масла. В 1904-м поместье приобрел бельгий-
ский король Леопольд II, который расширил 
территорию. В 1924 году особняк перешел семье 
Марнье-Лапостолле, которая занималась про-
изводством ликера Grand Marnier. Следующие 
80 лет здесь выращивали экзотические деревья, 
которые интересно дополнили ландшафт. На 
территории есть искусственный пруд и бассейн. 
У ворот хозяев и их гостей встречает бронзовая 
статуя Афины. Соседние виллы принадлежат 
соучредителю Microsoft Полу Аллену и компо-
зитору Эндрю Ллойду Уэбберу.

Обстановка дома c четырнадцатью спаль-
нями напоминает антикварный салон, где 
каждый предмет – произведение искусства. 
Потолки украшают хрустальные люстры, на 
стенах – портреты ХIХ века в позолоченных 
рамах. В библиотеке собрано три тысячи книг 
по ботанике. Стоимость некоторых экземпля-
ров достигает сотен тысяч евро – за книги, 
правда, придется заплатить отдельно.

Фото: GETTYIMAGES.RU.

Бывший президент Грузии, 
экс-губернатор Одесской 
области Михаил Саакашвили 
на минувших выходных 
озвучил перед 
протестующими на площади 
Конституции у Верховной 
Рады в Киеве разработанный  
им «План спасения Украины 
за 70 дней». Как сообщает 
РИА «Новости», речь 
Саакашвили сопровождалась 
слайдами с основными 
положениями плана, которые 
с помощью проектора 
демонстрировались прямо  
на стене здания украинского 
парламента.

у касцёле  
лік зямны 

маюць  
сёння 

вешчуны
У Віцебскім касцёле на 

сценах з’явіўся незвычайны 
роспіс. У прыватнасці, перад 
Дзевай Марыяй з Немаўляткам 
стаіць вяшчун, падобны на 
Пуціна, побач – былы прэзідэнт 
ЗША Абама, міліцэйскі чын; 
на заднім плане – трактар 
“Беларус” і іншая тэхніка…

Паданні мудрыя, старыя
Даносяць людзям з даўніны,
Што колісь да Святой Марыі
Ішлі з паклонам вешчуны.
Падказваючы шлях-дарогу,
Ім зорка ззяла ў вышыні.
(Спяшаліся старыя к Богу,
І збіцца – Божа барані.)
Для Немаўляці і для Дзевы
Дары прынеслі вешчуны,
Каб спраўдзіліся ўсе спадзевы,
Як Бог пракрочыць шлях зямны.
Сюжэт адметны, неацэнны
У сэрцах вернікаў жыве,
І ім распісваюцца сцены
Заўжды ў касцёле і ў царкве.
Аднак мы знаем: служкі Бога
Бываюць іншыя цяпер.
Нічога ў іх няма святога –
Хоць ты вачам-вушам не вер.
Ёсць сярод іх і педафілы,
Хаця на пузе носяць крыж.
І ўсклікнеш часам:
– Божа мілы,
Як Ты на гэта ўсё глядзіш?!
Нібыта тыя ж літургіі,
Ды трэба, лічаць святары,
І вешчуны зусім другія,
І трохі іншыя дары.
Шануюцца, святыя нібы,
Цяпер уладныя тузы.
Над іх “чалом” малююць німбы,
А “лік” кладуюць на абразы.
Не ўздзіў, што ў Віцебску таксама
Глядзяць з касцельнае сцяны
“Святыя” Пуцін і Абама,
Яны, як бачна, – вешчуны.
А ўпобачкі вяшчун і трэці –
Стаіць, прабачце, нейкі “мент”.
(Чаму адсутнічаюць чэрці?
Дабілі б вернікаў ушчэнт.)
“Святыя людзі” для Хрыстоса
Прынеслі ўласныя дары…
На сценку пазіраюць коса
І маладзён, і дзед стары:
Хто Пуціна ўзвялічыць мусіў,
Намаляваў ягоны “лік”?
Што ён зрабіў для Беларусі?
Дый Пуцін жа не каталік.
Дык і нашто змяшчаць на сценку
Чужы дыктатарскі тыпаж?
Як маляваць, дык Лукашэнку,
Бо ён усё-ткі ўласны, наш.
Няма сумневу, што Абама
І не святы, і не анёл,
Каб упрыгожваць сцены храма
І вешчуном прыйсці ў касцёл.
Ён развязаў усюды войны –
І тут вайна, і там вайна.
Ну, словам, кандыдат “дастойны”
Барак на ролю вешчуна.
З нас кожны скажа без замінкі,
Што міліцэйскі чын – святы:
Калі бяруцца за дубінкі,
Бадай, святыя ўсе “мянты”.
А пра пейзаж мы прама скажам:
Зрабілі ў клёпках ператрус,
Касцёл аздобіўшы пейзажам,
Дзе ёсць і трактар “Беларус”.
Усе мы ведаем, што ўрэшце
Па волі колішняй Нябёс
Другое здарыцца прышэсце –
Зноў прыйдзе на зямлю Хрыстос.
Кагосьці пакарае недзе,
Кагось пахваліць Ён… Але
На гэты раз Хрыстос паедзе
На трактары – не на асле.
Не будзе люд цурацца храмаў –
Святы над імі арэол,
І ўсё ж хачу спытацца прама:
– То галерэя ці касцёл?..

* * *
Хрыстос. 

І “Беларус” з камбайнам.
Абама з Пуціным прыйшлі…
А будзе роспіс болей файным
І болей правільным, калі
Ксёндз мастаку свайму падкажа
(Адобрыць гэта просты люд):
– Хай будуць тыя ж персанажы,
Ды намалюй і Страшны суд…

АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯЯдвига СЕНьКо:

«уже почти 20 лет 
 пишу иконы…»

Икона – это не просто изображение на религиозную тематику, это святыня, которая 
сопровождает многих людей с детства и до самой смерти. Перед ней мы возносим наши 
молитвы, она своеобразный посредник между небом и землей, между Богом и человеком. 

Наделенная невероятной силой, икона тем не менее пишется обычными смертными людьми. 
Кто же они, современные иконописцы?

Так состоялось мое знакомство 
с молодечненской художницей 
Ядвигой Сенько. Первое, чем она 
меня покорила, – это ее добрая 
светлая улыбка. Мне показалось, 
будто мы знакомы много лет. Не 
смогла удержаться от комплимен-
та. Ядвига поблагодарила и доба-
вила, что старается всегда быть 
в форме: «Утром встаю, приво-
жу себя в порядок, затем молит-
ва, зарядка, чашечка кофе – ну, 
и добавляю хорошее настроение! 
Ведь рабочее настроение и вдох-
новение нужно создавать незави-
симо от погоды и обстоятельств.  
Просто надо быть благодарным 
Богу за все, за каждый новый день, 
уметь прощать и радоваться жиз-
ни и всему нас окружающему».

Ядвига Сенько написала более 
2000 икон и около 600 картин, про-
вела более 190 выставок, ее рабо-
ты находятся в частных коллек-
циях по всему миру. Художница 
участвует во многих проектах, 
занимается благотворительно-
стью – вместе со своими работами 
она дарит людям тепло и надежду, 
любовь и веру.

– Вам часто задают этот 
вопрос: почему именно иконы?

– Эта тема всегда привлекала 
меня. Первая икона была написана 
мною в 20 лет, но желание прикос-
нуться к такому виду творчества 
возникло намного раньше. Оно 
было уже тогда, когда я еще и не 
предполагала, что стану художни-
ком. Во время посещения музеев 
Ленинграда (ныне Петербурга), 
Москвы меня особенно сильно 
впечатляли картины с мадонна-
ми и ангелами. Листая журналы 
по искусству, с восхищением рас-
сматривала такие иллюстрации и 
мысленно восклицала: «Если бы я 
так могла!» Сначала я не думала, 
что начну писать иконы – рисова-
ла цветы и ангелов, а икона была 
чем-то недосягаемым и неприкос-
новенным.

– расскажите, пожалуйста, 
как происходит сам процесс 
написания иконы.

– Срок исполнения неболь-
шого размера иконы – примерно 
две недели. Для написания прежде 
всего нужно подготовить холст. 
Далее наносится эскизный рису-
нок и создается общая цветовая 
композиция, а после просыхания 
слоя красок приступаю к детально-
му прописыванию ликов, нимбов, 
фигур, драпировок и так далее. 
Третий слой завершающий – это 
лессировочный слой, возможно, 
где-то более детальная прорисов-
ка, надписи. Корректирую свою 
работу до тех пор, пока не посчи-
таю ее полностью законченной.

– Наверное, самое сложное в 
иконописи – это лик, глаза. Как 
вам удается передавать глубокие, 
проникновенные взгляды святых?

– Это действительно непросто. 
Прежде чем начать писать икону, 
обязательно читаю историю ее и 
того святого, который на ней изо-
бражен. Работая, я как бы мыс-
ленно разговариваю со святым, 
лик которого в данный момент 
пишу, прошу помощи и поддерж-
ки. Погружаюсь в какой-то иной 
мир, мир благости и одухотво-
ренности, особенно если работа 
ладится. Мое творчество требует 
уединения и спокойствия, терпе-
ния и умения прощать, стремле-
ния жить в ладу с собой и следо-
вать Заповедям Божьим. И тогда 
все получается…

– Ядвига, а прослеживается 
ли, так сказать, «мода» на иконы?

– Иконы обычно заказывают 
люди верующие, они сами пони-
мают и знают, что они  хотят и 
для чего. Православные христиане 
часто покупают икону Спасителя и 
Казанскую икону Божьей Матери 
как венчальные. У католиков по 
обыкновению является венчаль-
ная икона «Святое Семейство». 
Также заказывают именные ико-
ны, мерную икону (ее пишут на 
доске в размер (мерку) человека 
на момент его рождения, где изо-
бражают лик святого. – Прим. 
автора).

Пишу иконы не только на 

заказ – мои работы можно свобод-
но приобрести в галерее, некото-
рых киосках церквей и костелов, 
увидеть в храмах нашей страны. 
Хочу добавить, что часто заказан-
ные у меня иконы люди передают 
в дар храмам.

– Есть ли иконописцы, на 
которых равняетесь?

– О, да! К сожалению, я не 

помню имен, запоминаю только 
зрительные образы. Когда вижу 
иконы, написанные талантливыми 
мастерами, не просто восхища-
юсь ими, но и стараюсь по воз-
можности еще более скрупулезно 

работать. Я достаточно предвзя-
то отношусь к своему творчеству 
и нечасто довольна результатом. 
Есть одна такая сложная мечта: 
увидеть свои работы чужими гла-
зами. К сожалению, это неиспол-
нимо…

– Ваши экспозиции путеше-
ствуют по выставочным залам 
не первый год. Придя на такую 

выставку, человек, далекий от 
религии, воспринимает иконы 
прежде всего как произведения 
искусства. Однако икона – это 
святыня. Правильно ли видеть в 
ней только художествен-

ное начало?
– Любое изображение Бога 

есть икона. Раньше я экспониро-
вала только освященные иконы. 
Потом от этого отказалась, ведь не 

всегда при транспортиров-
ке с ними обращаются 

должным образом. 
Если говорить 

о посетителях 
моих выста-
вок – воз-
можно, и 
не каждый 
ч е л о в е к 
готов пере-

с т у п и т ь 
порог хра-

ма, хотя под-
сознательно и 

тянется к вере. Так 
пусть вначале он придет 

в музей или на выставку, посмо-
трит на иконы – тогда, может, сле-
дующим его шагом будет именно 
дорога в храм, к Богу… Выставки, 
на которых человек оказывается 
один на один с Божественным 
ликом, изменяют его мировоззре-
ние, мне много случаев об этом 
рассказывали.

– В прежних интервью вы 
определяли цель своей жизни – 
«построить храм в душе». А что 

он представляет собой?
– Прежде всего – соблюдать 

Заповеди Божьи. Ведь можно 
запретить себе лгать, гневаться. 
Согрешить однажды – это страш-
но, совестно. Дважды, трижды 
– уже не так заметно для души. 
А после и вовсе привычка… 
Идеальным человек не может 
быть, однако все же стоит начи-
нать каждый день с любви к себе 
и другим.

Любовь проявляется в мело-
чах: сдержать слово, не обидеть 
ничем напрасно – из этого скла-
дываются дела, а это и есть кир-
пичики.

Считаю, что каждый человек 
одинок: приходит в жизнь один, 
в одиночестве же ее и покидает. 
Но рядом с верующим всегда есть 
Бог. Поэтому если не справляешь-
ся – проси помощи в молитве, и 
тогда в жизнь приходят нужные 
люди, случаются долгожданные 
события.

– Что бы вы хотели пожелать 
читателям?

– Читателям и всем людям хочу 
пожелать больше улыбаться, пото-
му что улыбка – это то, что несет 
в наш мир свет. Еще хочу поже-
лать больше любви друг к другу 
– забыть о зависти и искренне 
радоваться успехам других. Мира 
и спокойствия в наших сердцах, 
здоровья, а еще желаю каждому 
человеку Божьей помощи во всех 
делах и начинаниях!

Виталина БАНДАРОВИЧ.
(«Алеся».)

«Мое творчество в области религиозной тематики начиналось в то время, когда  
у нас школ иконописи не было или, возможно, я о них не слышала. В этом смысле  
я самобытный иконописец. По вероисповеданию я католичка, а для того, чтобы 
писать не только католические, но и православные иконы, нужны определенные 

знания. Побывала в церкви, ознакомилась с христианским вероучением и 
 «Законом Божьим», пообщалась со священниками, затем получила благословение 

митрополита Минского и Слуцкого Филарета, Патриаршего Экзарха всея 
Беларуси. И вот уже почти 20 лет пишу иконы – и католические, и православные».

СВЕЦКАЯ ХРОНІКА

Пейзаж і дыпламаты
Напрыканцы мінулага тыдня беларускае МЗС 

адкрывала свае дзверы па паролі «Я на выставу!». 
Вядома, гэта ў пэўным сэнсе жарт, дакументы пры 
ўваходзе строга правяралі ўсё роўна, але выстава 
карцін сапраўды адбылася, яна працуе ў будынку 
ўжо амаль месяц, а ў мінулую пятніцу на яе 
адмыслова былі запрошаны ўсе замежныя паслы, 
якія працуюць у краіне.

І, вядома, дыпламаты прыйшлі, яны людзі 
дысцыплінаваныя. Хоць мерапрыемства, можна 
сказаць, пазнавальна-забаўляльнае, з шампанскім, 
сокамі, печывам і ўкраінскімі (чамусьці!) цукеркамі 
«Рашэн».

Мужчыны амаль адразу выкарысталі 
магчымасць сустрэчы для зносін адзін з адным у 
нефармальнай абстаноўцы. А жанчыны, як людзі 
чулыя на прыгажосць, былі больш уважлівыя да 
карцін. Жонка пасла Венесуэлы спадарыня Элізабет 
Багіяна Перычы доўга нешта абмяркоўвала з 
мужам у карціны Леаніда Хобатава. А амбасадар Яе 
Вялікасці Каралевы Вялікабрытаніі ў Рэспубліцы 
Беларусь спадарыня Фіёна Гіб некалькі разоў 
абышла экспазіцыю і ўсё-ткі спынілася ля палатна 
Васіля Пешкуна: «Гэта ж галоўны праспект Мінска? 
Вельмі прыгожа!» Імпрэсіянісцкі пейзаж, вячэрні 

горад у лёгкай смузе дажджу, відавочна крануў 
сэрца патрабавальнага дыпламата...

Арганізоўваць вернісажы ў холе Міністэрства 
замежных спраў першым стаў яшчэ міністр Урал 
Латыпаў. І гэта практыка стала звычаем, прыжылася. 
Выставе нямала спрыяла і тое, што і папярэдні міністр 
замежных спраў Сяргей Мартынаў славіўся як вялікі 
прыхільнік выяўленчага мастацтва, ён даўно збірае 
ўласную калекцыю беларускіх шэдэўраў. І цяперашні 
кіраўнік міністэрства Уладзімір Макей – творчая 
натура. Так МЗС моцна пасябравала з музеямі. 

На гэты раз у яго сценах працуе зборная выстава з 
калекцыі Нацыянальнага цэнтра выяўленчых мастацтваў. 
На ёй прадстаўлены мастакі і скульптары практычна ўсіх 
накірункаў: мэтры Леанід Шчамялёў, Уладзімір Тоўсцік, 
Зоя Літвінава, іх вучні, паслядоўнікі, ужо таксама 
вядомыя майстры Таццяна Кандраценка і Канстанцін 
Селіханаў, Уладзімір Зінкевіч, Віталь Герасімаў, Алег 
Скавародка і многія іншыя вядомыя мастакі.

Адкрывалі вернісаж намеснік міністра замежных 
спраў Андрэй Дапкюнас, дырэктар Цэнтра сучаснага 
мастацтва Наталля Шаранговіч і старшыня 
Беларускага саюза мастакоў Рыгор Сітніца.

Алена МАЛОЧКА.
Фота аўтара.

ЗВАНЫЙ ГОСТЬ

Светлана Алексиевич ждет режиссера Сокурова
Всемирно известный режис-

сер Александр Сокуров, народный 
артист России,  член попечитель-
ского совета  Государственного 
Эрмитажа, приглашен быть 
гостем интеллектуального клуба 
Нобелевского лауреата по лите-
ратуре Светланы Алексиевич. 
Александр Сокуров никогда не 
скрывает гражданских и политиче-
ских взглядов, он весьма критично 
относится к современным евро-
пейским и российским политикам, 
часто принимает участие в публич-
ных дискуссиях «Диалоги», про-
ходящих в Санкт-Петербурге, куда 
также приглашается и Светлана 
Алексиевич.

Кстати, в одном из последних 

интервью Александр Сокуров, 
как один из членов российского 
оскаровского комитета, высказал-
ся о фильме «Аритмия» Бориса 
Хлебникова, которым будет 
открываться в Минске 3 ноября 
Международный кинофестиваль 
«Лістапад». Сокуров сказал, что 
лично он голосовал за выдвиже-
ние на «Оскар» именно этого филь-
ма, а также «Матильды» Алексея 
Учителя. «Матильда» – кино исто-
рическое, которое сгруппировало 
внимание. Эти два фильма могли 
быть серьезно представлены», – 
отметил режиссер. 

Встреча с публикой состоится 
28 октября в Минске в Доме кино.

Виктория ДРОЗД.

ПАМЯЦЬ

Ці пісаў кнігу  
Віктар Купрэйчык?

Больш за пяць месяцаў прайшло з таго часу, як памёр вядомы 
беларускі шахматыст, міжнародны гросмайстар Віктар Купрэйчык. У 
рэдакцыю звярнуўся чытач, які задаў пытанне: “Можа быць, славуты 
шахматыст пісаў кнігу, і яна будзе выдадзена пазней?”

– Мы разам з Віктарам хацелі напісаць кнігу, – распавёў 
“Народнай Волі” журналіст Іосіф Калюта, які сябраваў з 
Купрэйчыкам. – 3 ліпеня 2019 года яму споўнілася б 70 гадоў, 
і менавіта да гэтай юбілейнай даты меркавалі выдаць мемуары 
пра шахматную творчасць Віктара. Але ідэя так і засталася ідэяй. 
Нягледзячы на тое, што Купрэйчык у свой час скончыў факультэт 
журналістыкі Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта, сам ён нічога 
не пісаў. Магчыма, хто-небудзь і вырашыць напісаць кнігу пра яго 
– усё-такі легендарны быў чалавек. Дарэчы, калі ў Мінск прыязджаў 
з Расіі міжнародны гросмайстар Юрый Балашоў, ён хацеў зрабіць 
кніжку з каментарыямі 50 партый з удзелам Купрэйчыка. Мне 
прапаноўваў напісаць які-небудзь нарыс. Але, паўтаруся, усё гэта 
планавалася, калі Віктар быў жывы. Асабіста мне і зараз цяжка 
адысці ад той страты, што напаткала…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

https://cpj.org/ru/2017/07/post-109.php
https://cpj.org/ru/2017/07/post-109.php
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З НАГОДЫ ДЛЯ ВЯСЁЛАЙ КАМПАНІІ

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Зусім нядаўна, колькі дзён 
таму, мне давялося пабываць на 
прэзентацыі цікавай дакументаль-
на-мастацкай кніжкі. Яе напісаў – і 
напісаў таленавіта! – адзін з вядо-
мых беларускіх паэтаў пакален-
ня пяцідзясятых, творчасць якога 
мне заўсёды падабалася. Падчас 
мерапрыемства паэта, аднак, рап-
там павяло ўбок ад асноўнай тэмы 
абмеркавання, і ён літаральна 
агаломшыў мяне і яшчэ сяго-таго з 
прысутных у зале наступным прыз-
наннем: 

– У канцы васьмідзясятых мне 
не раз прапаноўвалі ўступіць у 
камуністычную партыю, а я заўсёды 
адмаўляўся. Цяпер пра гэта шка-
дую. Вось жа Міхал Фёдаравіч 
Дубянецкі, пад чыім кіраўніцтвам 
я працаваў тады ў выдавецтве 
(“Мастацкая літаратура”. – л.Б.), 
быў вельмі прыстойным чалавекам, 
а належаў да гэтай партыі…

Ведаю, што паважаны паэт 
рэгулярна чытае незалежны 
літаратурна-мастацкі часопіс 
“Дзеяслоў”, на старонках якога на 
працягу не аднаго года друкуюц-
ца прыватныя нататкі вышэйз-
гаданага Міхала Дубянецкага пад 
назвай “Трэба рызыкаваць…”. Гэтыя 
нататкі публікуюцца з архіваў апош-
няга, падрыхтаваны яго сваякамі. 
На іх старонках дзясяткі разоў 
аўтар (які ў 1988 годзе ўрэшце стаў 
адным з заснавальнікаў Беларускага 
Народнага Фронту) каменя на 
камені не пакідае ад кіраўнікоў 
кампартыі і яе палітыкі, прычым 
не толькі ў нацыянальным пытанні! 
Наколькі памятаю, перад сва-
ёй заўчаснай смерцю ў 1990 годзе. 
Міхал Фёдаравіч збіраўся выйсці з 
КПСС, а відаць, што нават і напісаў 
адпаведную заяву…

Шчырая і шчодрая душа нашага 
сучаснага паэта, аднак, лунае над 
памяццю народнай… У эмацыйным 
парыве яна гатова забыць усё і дара-
ваць каму заўгодна. Але ці можа 
беларускі паэт  забыць тое, што мы 
сёння ведаем пра ролю савецкай 
камуністычнай партыі ў вынішчэнні 
нашай нацыянальнай інтэлігенцыі? 
Бо якраз у гэтыя дні 80 гадоў таму 

адбыліся жахлівыя падзеі, цяпер 
добра апісаныя ў нашай літаратуры, 
найперш у кнігах нядаўна памерлага 
Леаніда Маракова.

“29 кастрычніка 1937 года, – піша 
Маракоў, – напэўна, у гонар 20-год-
дзя кастрычніцкага перавароту, у 
сталіцы Беларусі Мінску адбылася 
акцыя, аналагаў якой яшчэ не ведала 
гісторыя чалавецтва. На працягу 
ночы ў сутарэннях унутранай тур-
мы НКВД, так званай “амерыканкі”, 
былі расстраляны паэты Алесь 
Дудар, Юрка Лявонны, (прапуш-
чаны ў пераліку Анатоль Вольны. 
– л.Б.), Валеры Маракоў, Сяргей 
Мурзо, Зяма Півавараў. 
Міхась Чарот, празаікі 
Міхась Зарэцкі, Васіль 
Каваль, Васіль Сташэўскі… 
Паэты Ізі Харык, Мойша 
Кульбак, Арон Юдэльсон, 
празаік Платон Галавач… 
дададзены ў спіс мясцовымі 
энкавэдыстамі.

Сёння ўжо цяжка 
ўдакладніць, калі – 29-га 
(у 23.45, да прыкла-
ду) або 30-га (скажам, 
у 00.15) кастрычніка 
1937 года – расстралялі 
празаіка і грамадскага 
дзеяча Янку Нёманскага 
(Пятровіча), паэтаў 
Тодара Кляшторнага і Юлія 
Таўбіна…

Вынішчалі эліту бела-
рускай інтэлігенцыі, мозг 
нацыі… Вынікі таго рас-
стрэлу мы адчуваем цяпер, 
праз столькі (тады 70, 
цяпер 80. – Л.Б.) гадоў! 
Страх, што ўеўся ў нашы гены, 
душыць, як пятля, сціскае нашы 
шыі, не дае дыхаць…

Першага жніўня 1937 г. на вялікім 
вогнішчы ў “амерыканцы” энкавэ-
дысты Сакалоў (нам. начальніка 
Мінскай унутранай турмы НКВД), 
Абрамчык, Гарбацэвіч вынішчылі 
– спалілі – некалькі дзясяткаў 
тысяч (!) рукапісаў беларускіх 
літаратараў. Гарэлі рукапісы 
М.Багуна, С.Баранавых, А.Вольнага, 
П.Галавача, У.Галубка, Ц.Гартнага, 
С.Дарожнага, А.Дзеркача, А.Дудара, 

Х.Дунца, М.Зарэцкага, С.Знаёмага, 
В.Каваля, Т.Кляшторнага, 
М.Кульбака, Ю.Лявоннага, 
В.Маракова, С.Мурзо, Я.Нёманскага, 
З.Піваварава, С.Ракіты, А.Розны, 
В.Сташэўскага, Б.Тарашкевіча, 
Ю.Таўбіна, У.Хадыкі, І.Харыка, 
М.Чарота, В.Шашалевіча, 
А.Юдэльсона і многіх іншых”.

Велікадушны і добры сучасны 
паэт, вядома ж, павінен ведаць, што 
пералічаныя беларускія творцы 
не здзейснілі ніякіх злачынстваў 
і не стаялі ні перад якім судом. 
Рашэнне іх забіць прыняло най-
вышэйшае кіраўніцтва той самай 

камуністычнай партыі… Леанід 
Маракоў апублікаваў архіўны 
дакумент за 7 верасня 1937 года, 
у якім пералічаны прозвішчы 18 
беларускіх літаратараў, а таксама 
яшчэ 85 навукоўцаў, дзяржаўных і 
грамадскіх дзеячаў, работнікаў сфе-

ры адукацыі БССР, 
якіх трэба “асудзіць 
па першай катэгорыі” 
– гэта значыць рас-
страляць. На тытуль-
ным аркушы рукой 
Сталіна выразна 
напісана “За”, а сле-
дам за подпісам 
савецкага ката-пра-
вадыра ідуць подпісы 
яго памагатых – 
членаў Палітбюро 
ВКП (б) Молатава, 
К а г а н о в і ч а , 
Варашылава і 
кіраўніка НКВД 
Яжова. Вось так 

амаль два дзясяткі прадстаўнікоў 
беларускай літаратурнай эліты былі 
пазбаўлены жыцця адным росчыр-
кам пяра людзей, якія іх асабіста і 
не ведалі… І гэта было не першы 
і не апошні раз! Як піша той жа 
Леанід Маракоў, толькі за перы-
яд так званага крывавага “тунэля 
смерці” (жнівень 1937-га – снежань 
1938 года) ахвярамі камуністычнага 
тэрору сталі не менш як 10.000 
чалавек, сярод якіх больш за 600 
грамадскіх і культурных дзеячаў 
Беларусі.

Я асабіста не сумня-
ваюся, што калі б наш 
вышэйзгаданы цудоўны 
паэт нарадзіўся на 
паўстагоддзя раней, з яго 
вальналюбнай натурай ён 
не толькі не ўступіў бы ў 
кампартыю, але і падзяліў 
бы лёс тых ахвяр…

Так, сёння ў Беларусі 
ўсе найвышэйшыя паса-
ды па-ранейшаму займа-
юць людзі, якія некалі 
мелі ў кішэні (і не факт, 
што па сёння не маюць!) 
білет той самай партыі, 
якую яе колішні кіраўнік 
называў “нашым ордэнам 
мечаносцаў”. Яны ўжо кры-
ху лагоднейшыя: нашага 
паэта некалі “ўсяго толькі” 

выкінулі з яго працы ў выдавецтве, 
але яго не арыштавалі, не забілі, і 
нават ягоных рукапісаў не спалілі… 
Што праўда, яшчэ некалькі гадоў 
таму не адзін месяц у мурах той 
самай “амерыканкі” правёў адзін з 
куміраў паэта, яго калега Уладзімір 
Някляеў. Што праўда, улады 
па-ранейшаму бачаць у Саюзе 
беларускіх пісьменнікаў патэнцы-
яльнага рассадніка крамолы, пагро-
зу для свайго бясконцага і бескан-
трольнага ўладарання. Але наш 
паэт, напэўна, пра ўсё гэта забыўся 
– пэўна, што ў парыве эмоцый…

Дзякуй богу, памяць падводзіць 
не ўсіх. Намаганнямі творцаў ужо 
збольшага паслясавецкага пака-
лення ў сталічнай кнігарні “Ў” быў 
арганізаваны цыкл з 12 вечарын “(Не)
расстраляная паэзія”, прысвечаных 
памяці ахвяр кастрычніцкай ночы 
1937 года. Прыватны выдавец Зміцер 
Колас і вядомы паэт Андрэй Хадановіч 
аператыўна падрыхтавалі і здзейснілі 
выданне кнігі выбранай лірыкі Юлія 
Таўбіна, сябра Аркадзя Куляшова, які 
меў усе шанцы стаць новым Максімам 
Багдановічам у нашай паэзіі, але 
загінуў ад кулі сталінскага ката, маю-
чы 26 гадоў, з якіх апошнія чатыры ён 
правёў у высылцы і турме.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ,  
кандыдат філалагічных навук.

Вокладка кнігі Юлія 
Таўбіна “Выбранае” 

(Мінск, выдавец Зміцер 
Колас, 2017).

Тытульны ліст дакумента-
пастановы аб знішчэнні  

103 прадстаўнікоў беларускай 
інтэлігенцыі за 7.09.1937  

з уласнаручнымі візамі Сталіна,  
Молатава, Кагановіча, Яжова.

Пасею гурочкі
Словы і музыка народныя.

Пасею гурочкі
Нізка над вадою.
  Сама буду паліваці 
  Дробнаю слязою.

Растуць агурочкі
Ў чатыры лісточкі…
  Не бачыла міленька 
  Ўжо тры вечарочкі.
 
Убачыла ўчора,
Як чарэду гнала,
 Не сказала “Добры ранак!..” 
 Бо маці стаяла.

Скажу: “Добры вечар!..”
А ён мне ні слова.
 Махне беленькім платочкам:  
 – Будзь, міла, здарова!..

Цвітуць агурочкі,
Палавіна ўецца…
 Сказаў мілы – любіць буду,  
 А цяпер смяецца.

Цвітуць агурочкі,
Палавіна вяне…
 Сказаў мілы – любіць буду, 
 А цяпер не гляне!

Пасею гурочкі
Нізка над вадою.
  Сама буду паліваці
  Дробнаю слязою.

Не  дАй СеБЯ ЗАКиСЛиТь
Многие врачи утверждают, что все болезни человека связаны с  нарушением кислотно-щелочного баланса организма.

И действительно, еще в 1932 
году немецкий биохимик Отто 
Варбург получил Нобелевскую 
премию за то, что доказал зави-
симость между заболеванием 
раком и внутренним закислени-
ем среды. Раковые клетки живут 
только в кислой среде, в щелоч-
ной они умрут ровно через 3 
часа. Впрочем, очень трудно най-
ти хоть одну болезнь, развитию 
которой не способствовало бы 
закисление. При сдвиге pH кро-
ви всего лишь с 7,43 до 7,33 она 
переносит в 8 раз меньше кисло-
рода. При этом ни о каком здоро-
вье вообще не может быть речи.

Соотношение кислоты и 
щелочи в организме называется 
рН, или потенциал водорода. При 
правильной пропорции кислот и 
щелочей рН крови должен быть 
слегка щелочным – 7,365. Любое 
отклонение от этого показателя 
вызывает проявление неблаго-
приятных симптомов и болезней. 
В большую сторону – симптом 
щелочной среды, в меньшую – 
кислой.

На содержание кислоты в 
крови влияют самые разноо-
бразные факторы, в том числе 
продукты питания и здоровая 
способность наших органов к 
удалению углекислого газа из 
организма. Достижение баланса 
рН – довольно сложный процесс, 
но здоровые привычки помогают 
его регулировать.

При «закислении» организ-
ма клетки лишаются кислорода 
и других питательных веществ. 
Тело пытается компенсировать 
кислый рН с помощью щелоч-
ных минералов. Когда рацион не 
содержит достаточно минералов 
для такой компенсации, проис-
ходит накопление кислот в жиро-
вых и других тканях организма. 
Если они накапливаются, напри-
мер, в коленях, это вызывает 
артроз, а если в печени, то может 

провоцировать ее ожирение.
Кислотный дисбаланс умень-

шает выработку энергии в клет-
ках и препятствует восстанов-
лению поврежденных клеток. 
Повышенная кислотность меша-
ет детоксикации тяжелых метал-
лов, провоцирует рост опухолей. 
Кроме того, нарушение баланса 
кислоты и щелочи делает орга-
низм более восприимчивым к 
усталости и болезням, может 
вызывать различные недомога-
ния и проблемы со здоровьем, 
включая сердечно-сосудистые 
заболевания, диабет и хрупкость 
костей.

Симптомы кислотно-щелоч-
ного дисбаланса могут прояв-
ляться в виде проблем с лишним 
весом и таких заболеваний, как 
аллергия, артрит, акне, грибковые 
инфекции.

Причиной нарушения кислот-
но-щелочного баланса в организ-
ме – ацидоза – могут быть стресс, 
токсическая нагрузка, иммунные 
реакции, но чаще всего – непра-
вильное питание. Также большое 
значение имеют количество еже-
дневно потребляемой жидкости 
и физические нагрузки: слишком 
интенсивные тренировки, как и 
недостаток движения, приводят 
к окислению, поскольку лимфа-
тическая система не работает на 
полную силу, а именно она ответ-
ственна за выведение кислот и 
токсинов из организма.

К сожалению, у большинства 
людей кислотно-щелочной баланс 
сдвинут в кислую сторону. Если у 
вас есть хронические заболева-
ния или вы часто болеете просту-
дой – можете быть уверены в том, 
что в вашем организме не все 
в порядке: там создана сказочно 
благоприятная среда для разви-
тия инфекций. Изменить такое 
положение дел под силу каждому 
человеку. Что же надо делать?

Для начала понять, почему 

возникает кислотно-щелочной 
дисбаланс. В первую очередь, 
конечно, из-за пищи. От того, 
что лежит в обеденной тарелке, 
будет зависеть общий рН наше-
го организма (этим параметром 
характеризуется кислотность). К 
счастью, выбор меню полностью 
зависит от нас. Но тут как раз и 
расположена ловушка!

Каждый из нас полагает, что, 
попробовав тот или иной про-
дукт, можно определить по вкусу 
его свойства! А не тут-то было! 
Очень часто кислые на вкус про-
дукты наш организм, наоборот, 
ощелачивают (например, самый 
яркий «обманщик» – лимон – 
один из главных ощелачивающих 
продуктов, несмотря на свой кис-
лый вкус!), а некислые по вку-
су, как ни странно, нас закисля-
ют. Для примера – совершенно 
«некислые» яйца, мясо, рыба, 
белый хлеб – главные виновники 
закисления организма!

Поэтому очень важно знать 
наших «друзей» среди продуктов, 
которые помогают сдвинуть кис-
лотно-щелочной баланс нашего 
организма в щелочную сторону! 
Защелачивание организма (алка-
лоз) в настоящее время встреча-
ется очень редко – поэтому още-
лачивающие продукты полезны 
всем.

Безусловно, нам нужна раз-
нообразная еда – и кислая, и 
щелочная. Есть надо все, но при 
этом соблюдать пропорцию. Для 
нормального здорового челове-
ка пропорция ощелачивающих и 
окисляющих продуктов в меню 
должна быть примерно 50:50, а 
для больного 80:20. Этим соотно-
шением и достигается кислотно-
щелочной баланс.

Кроме того, нужно правиль-
но комбинировать «кислые» и 
«щелочные» продукты: мясо и 
рыбу лучше употреблять с овоща-
ми, а не с зерновыми продукта-

ми (кашами, макаронами и т.п.). 
Если уж пьете спиртные напитки 
или кофе, пейте побольше воды, 
а спиртное «закусывайте» овоща-
ми. При приготовлении мясных 
блюд можно и нужно использо-
вать ягоды в качестве гарниров 
или основ для соусов и подливок.

Выведение лишних кислот 
из организма, как известно, про-
исходит несколькими путями: 
через почки с мочой, через пот, и 
частично – с калом и с выдохом 
через легкие. Об увеличении диу-
реза (мочи) мы заботимся, потре-
бляя необходимое количество 
воды, при проблемах с кишечни-
ком можем использовать мягкое 
очищение организма. На «каче-
ство» выдыхаемого воздуха мы 
повлиять никак не сможем, а вот 
с выделением кислот через кожу 
все не так просто! К сожалению, 
широко рекламируемые анти-
перспиранты так вошли в моду, 
что мы без них не представляем 
своей жизни... и делаем смертель-
ную ошибку, «замуровывая» яды 
внутри себя! В этом случае чрез-
мерная нагрузка падает на поч-
ки, которые также имеют свой 
предел, и в случае если они не 
справляются, начинаются болез-
ни почек, и организм закисля-
ется. Так что, как обычно, наше 
здоровье в наших руках!

Но, оказывается, не только 
здоровье! Знания о кислотно-
щелочном равновесии помогают 
не только оздоровить организм, 
но и… снизить вес! Закисление 
со всеми вытекающими из этого 
последствиями ведет не только 
(а вернее не столько) к отложе-
нию лишних килограммов, но 
и к нарушению всех функций 
организма! Поэтому восстановле-
ние рН органов и систем ведет к 
нормализации обмена веществ и 
бонусом – к снижению веса!

Щелочные и кислотные продукты
Рассматривая список щелочных 

и кислотных продуктов, сначала уде-
лим внимание первым. Они бывают 
высокощелочные, среднещелочные, 
низкощелочные и очень низкоще-
лочные.

Высокощелочные продукты: 
лимоны, пищевая сода, хлорелла, 
красные водоросли, лайм, чечевица, 
щелочная минеральная вода, реп-
чатый лук, нектарин, хурма, тык-
венные семечки, ананас, морская 
капуста, морская соль, сладкий кар-
тофель, овощные соки, мандарин, 
арбуз.

Среднещелочные продукты: 
абрикосы, яблоки, руккола, брок-
коли, спаржа, морковь, мускусная 
дыня, кешью, апельсин, каштан, чес-
нок, цикорий, свежий имбирь, чай 
женьшеневый, грейпфрут, зелень, 
падевый мед, киви, чайный гриб, 
кольраби, патока, манго, зеленая 
горчица, пастернак, оливки, малина, 
турнепс, соевый соус, черный перец.

Низкощелочные продукты: 
миндаль, яблочный уксус, кислые 
яблоки, авокадо, артишоки, ежевика, 
болгарский перец, цветная, белоко-
чанная капуста, куриные яйца (жел-
ток), перепелиные яйца, женьшень, 
баклажаны, мед, грибы, дрожжи, 

персик, папайя, тыква, картофель, 
домашние маринады, брюква, саке, 
рисовый сироп, семена кунжута.

Очень низкощелочные продук-
ты: бананы, свекла, масло авока-
до, брюссельская капуста, черника, 
сельдерей, огурец, кокосовое масло, 
кинза, квашеная капуста, смороди-
на, топленое масло, льняное масло, 
виноград, овес, оливковое масло, 
изюм, клубника, кабачки, семечки 
подсолнуха, дикий рис, репа.

Стоит отметить, что черный чай, 
растворимый кофе, алкоголь отно-
сят к группе кислых продуктов, но 
для тех, кто интересуется: кофе – 
щелочной или кислотный продукт, 
делаем существенное замечание 
– натуральный кофе относится к 
щелочным продуктам.

Высококислотные продукты: 
хлеб, говядина, пиво, какао, корич-
невый сахар, пшеничная мука, 
хлопковое масло, соки фруктовые, 
хмель, жареные продукты, фундук, 
мороженое, джемы и желе, промыш-
ленные маринады, морепродукты, 
сахар, соль, вино, уксус, грецкие 
орехи, йогурт сладкий.

Среднекислые продукты: 
ячмень, курица, творог, кукуруза, 
клюква, фруктоза, яичный белок, 

нут, пастеризованный мед, зеленый 
горошек, горчица, кетчуп, мюсли, 
пальмовое масло, макароны, выпеч-
ка, фисташки, арахис, гранат, свини-
на, попкорн, рожь, телятина, соевое 
молоко.

Низкокислотные продукты: 
фасоль, водка, миндальное масло, 
гречка, черный чай, коровье молоко, 
козье молоко, гусь, дичь, барани-
на, слива, молоко, раки, помидоры, 
индейка, пшеница, ваниль, белый 
рис.

Совсем низкокислотные про-
дукты: коричневый рис, рапсовое 
масло, сливочное масло, сливки, 
карри, кокос, рыба, инжир, желатин, 
субпродукты, просо, подсолнечное 
масло, ревень, цуккини, дикая утка.

Как самостоятельно определить  
свой рН в домашних условиях

КСТАТИ

Существует простая методика определения откло-
нений в кислотно-щелочном балансе организма. Чтобы 
самостоятельно определить этот параметр, необходимо 
замерить артериальное давление и пульс в состоянии 
покоя.

Далее действуем по инструкции:
* Замерьте нижнее диастолическое давление.
* Определите свой пульс. Хорошо, если у вас есть 

автоматический тонометр, который сразу показывает 
эти данные.

Сравните эти два показателя:
* Нижнее давление больше, чем пульс – ваш рН 

щелочной (алкалоз);
* Нижнее давление ниже пульса – у вас преобладает 

кислотная среда (ацидоз).
*Выявите степень дисбаланса. Если разница между 

нижним значением нижнего давления и пульса состав-
ляет более 20, то говорят о значительном отклонении 
от нормы. 

К примеру, ваше нижнее давление равно 65, а пульс 
72 удара в минуту. Организм незначительно закислен.

Не толькі пра паэтаў…
           (Памяц і  жахл івай  ночы 1937-га)
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МиНСК В оКТЯБре 1917 ГодА:  
обыватели, земские гусары  

и «Вольная Беларусь»
Осенью 1917 года Минск был 

городом военных складов, госпи-
талей и огромных масс пришлого 
с востока люда. Местное население 
жалось к стенке. И вообще, какая 
тут «революционная готовность 
трудящихся», если вражеские само-
леты бомбят пригородные дачные 
поселки!

Вот примечательное сообщение 
в газете «Вольная Беларусь» (язык и 
правописание оригинала):

« С т а н ц ы я 
Ратамка Лiб.-Ром. ж. 
д. Тут недаўна лётаў 
нямецкi аэраплян. 
Кiнуў неколькi бомбаў; 
аднэй лёгка зранiло 
кабецiну, якую 
палажылi у бальнiцу.

Летась нямецкiя 
аэрапляны яшчэ горш 
вычваралi над 
Ратамкай i часта 
рабiлi шкоды».

«Вольная Беларусь» издавалась в 
Минске в мае 1917-го – ноябре 1918 
года, имела национально-демокра-
тическое направление. Редактором 
был общественный деятель и уче-
ный Язэп Лёсик. Кредо газеты 
можно вывести из скетча-анекдо-
та «Подслушанное», напечатанного  
9 октября 1917 года:

«Гудуць кулi, 
грукацяць гарматы. 
Кабета трасецца ад 
жаху, а нямецкi 
ахвiцэр i пытае:

– Што лепш – каб 
мы прагналi, цi каб нас 
прагналi?

– Лепяй бы, мой 
паночку, каб немцы 
прагналi маскалёў, 
але каб i самi назад ня 
вярнулiся».

В «Вольнай Беларусі» впервые 
увидели свет первая редакция поэ-
мы «Сымон-музыка», главы из поэ-
мы «Новая зямля», драма «Антось 
Лата» Якуба Коласа, ряд его фрон-
товых зарисовок и стихов. Ставшая 
патриотическим гимном «Пагоня» 
– одно из стихотворений Максима 
Богдановича, которое также в 
«Вольнай Беларусі» впервые было 
напечатано. Сотрудничали с газе-
той Змитрок Бядуля, Алесь Гарун, 
Максим Горецкий, печатались про-
изведения Каруся Каганца, Альберта 
Павловича, Тишки Гартного, 
Владислава Голубка, Франтишка 
Алехновича, Фабиана Шантыра, 
Констанции Буйло, Зоськи Верас, 
Макара Кравцова.

Впрочем надо бы признать, что 
в октябре 1917 года минский обы-
ватель преимущественно следил 
за объявлениями в официальном 
«Вестнике Минского губернского 
комиссариата» (в данном случае 
«комиссары» – это те, которые от 
петроградского Временного прави-
тельства). Объявления были такого 
содержания:

«Городской продо-
в о л ь с т в е н н ы й 
комитет объявляет, 
что из городских 
огородов поступает 
для распределения 
между населением 
около 8000 пудов 
капусты и около 2000 
пудов свеклы.

Таковые продукты 
будут распродаваться 
в городских лавках №1 
по Захарьевской, №2 
по Преображенской и 
№3 по Петропав-
ловской улицам.

Держателям боно-
вых книжек, имеющих 
до 5 порций, выдаваться 
будет по 1 пуду 
капусты, а от 5 порций 
по 2 пуда капусты по 
запасному бону №2 
литера «У» ценою по 3 
рубля за 1 пуд.

Свекла выдаваться 
будет по 10 фунтов на 
одну боновую книжку 

по запасному бону №1 
литера «У» независимо 
от количества порций 
по цене 7 копеек за  
1 фунт.

Член Продовольственной  
Управы И.Свенцицкий. 

Секретарь Ф.Хильхен»

Касательно нюансов запасных 
бонов продовольственного литера 
«У» распространяться не стану, а 
поясню в общем, что такое были 
«городские огороды». Весной 1917 
года городская дума распорядилась 
устроить в Серебрянке и других 
местностях под Минском планта-
ции овощей и картофеля социаль-
ного, как принято сегодня говорить, 
назначения. В качестве основной 
рабочей силы использовали бежен-
цев из западных губерний и воен-
нопленных (коренным минчанам 
было недосуг), а заведовал огорода-
ми инструктор Минского общества 
сельского хозяйства В.А.Рыбский – 
великий энтузиаст своего дела. По 
воспоминаниям современников, он 
устроил на отпущенные 36 тысяч 
рублей образцовые 
плантации. В мае 1917 
года «Минская газета» 
писала:

«Работы по 
устройству в 
М и н с к е 
общественных 
о г о р о д о в 
подвигаются 
вперед. Всеми 
работами руководит 
специалист-агроном 
п о д  о б щ и м 
заведованием членов 
городской Огородной 
комиссии. На этих 
днях ожидается 
прибытие из Москвы 
большой партии 
семян. Для удобрения 
огородов будут 
утилизированы навоз 
и мусор, собираемый 
при очистке городских 
улиц и дорог. В 
настоящее время на 
городских огородах 
работают команда 
военнопленных и 
артель беженцев. 
Свыше 1000 пудов 
картофеля уже 
посажено. Открыта 
продажа семян на 
льготных условиях. 
Пока выдаются 
семена моркови и 
свеклы, а впоследствии 
– огурцов, капусты, 
брюквы».

А вот осенние результаты:
« Г о р о д с к и е 

общественные огоро-
ды дают хороший 
урожай. Из овощей в 
большом количестве 
имеются картофель, 
капуста, огурцы, 
морковь, горох, свекла. 
Пока овощи с огородов 
продаются лишь в 
двух лавках Минска по 
Захарьевской и 
П р е о б р а ж е н с к о й 
улицам. Когда же ими 
будут торговать по 
дешевым ценам и 
мясные лавки, это 
окажет влияние на 
урегулирование в 
городе взвинченных 
цен».

Понятно, в чем тут дело? Осенью 
1917 года минские базары были 
завалены продуктами питания. 
На дровяных рынках – горы сухих 
березовых чурок. Однако же хитрые 
минчуки не спешили делать зим-
ние запасы по рыночным ценам, ибо 
резонно рассчитывали на «социаль-
ные» дрова и харчи. И далее газета 
писала:

«Успех огородов 
превзошел всякие 
надежды. Причем 
к у л ь т и в и р о в а л и с ь 

высшие сорта овощей: 
картофель «Силезия», 
капуста «Браунш-
вейгская», морковь 
«Нантская». Еще 
здесь выращивали све-
клу, огурцы, горох, 
лук, петрушку, крас-
ную и брюссельскую 
капусту, брюкву, 
щавель, помидоры. 
Общественные огоро-
ды в Людамонте, 
Михалянке и 
Серебрянке представ-
ляли красивое для глаз 
зрелище.

Урожай настолько 
значителен, что сня-
тие овощей и карто-
феля представляет 
немалые трудности. 
Одной только капу-
сты 30.000 пудов. 
Некоторые головки 
капусты доходят до 
25 фунтов весом и 
могут оказать честь 

любой выставке. К 
сожалению, огурцы 
были побиты замороз-
ками.

В настоящее время 
заведующий огорода-
ми В.А.Рыбский при-
лагает все усилия, 
чтобы собрать этот 
огромный урожай, 

который в состоянии 
прокормить значи-
тельную часть насе-
ления и быть регуля-
тором цен. Однако 
уборка урожая в опас-

ности ввиду откоман-
дирования работаю-
щей на огородах пар-
тии военнопленных».

Такие, понимаете ли, были в 
Минске осенью 1917 года разру-
ха и голод, что когда традицион-
но высоких в культуре огородни-
чества мадьяр, которые вырастили 
25-фунтовые (11,3 кг) кочаны капу-
сты, решили перевести на другие 
работы, то это создало «опасность» 
для горожан-белоручек. А после 
Октябрьского переворота пленные 
австро-венгры получат свободу и 
начнут записываться наемниками в 
большевистские интеротряды, мас-
сово поступят на службу в чека…

Снова вспомним, что с нача-
лом германской войны население 
Минска выросло за счет военных 
и беженцев со 150 до 250 тысяч. В 
городе появилась масса людей с пач-
ками шальных денег, открывались 
все новые гостиницы, меблирован-
ные комнаты, рестораны, закусоч-
ные. И надо бы откровенно сказать, 
что цивильные минчане 
вполне удовлетворительно 
сосуществовали с военны-
ми – тыловыми снабжен-
цами. Очень востребован-

ным было ремесло 
возчика-ломовика, 
грузчика, контор-
щика, кладовщика, 
сторожа, кухонного 
рабочего, госпи-
тальной сиделки 
и санитара, а так-
же пассажирского извозчи-
ка, трактирного полового, 
кухарки, горничной, денеж-
ного менялы, продавца нар-
котиков, проститутки…

С 1915 года Минск ста-
новится городом прифронто-
вым, однако, замечу, не осаж-
денным. И это принципи-
ально важно. По-прежнему 
интендантское управление 
штаба Западного фронта 

единовременно ставило в Минске 
под разгрузку до полутора десят-
ков продовольственных и фураж-
ных эшелонов. Представим, сколько 
народу кормилось при этом! Минск 
не голодал по определению.

Конечно, по причине военно-
го беженства в городе появлялись 
обездоленные, голодные и разде-
тые люди. Но и с этими несчаст-

ными как-то устраивалось. В 
Захарьевском переулке близ вокзала 
простых людей принимала столо-
вая «Беларуская Хатка». А еврей-
ских благотворительных столовых и 
ночлежек я насчитал по архивным 
документам свыше дюжины. Не 
было такого, как затем в Советской 
России: трупы в привокзальных 
скверах и на улицах.

Кому война, а кому мать родна. В 

Первую мировую в России помимо 
кадровых офицеров-интендантов, 
появились так называемые земские 
гусары (ироническая кличка). Это 
были многочисленные представите-

ли имущих сословий, в расцвете 
лет и сил устроившиеся на полу-
военную службу в организации по 
снабжению армии провиантом и 
воинскими припасами. Историки 
отмечали, что освобождение 
от непосредственного участия 
в боевых действиях служащих 
Военно-промышленного комите-
та, Всероссийского земского союза 
и Всероссийского союза городов, 
обслуживающих армию, открыло 
широкие возможности для лиц, 
желавших быть вне окопов.

Стать земгусарами стремились 
как лица, не отличавшиеся хра-
бростью, так и многочисленные 
последователи социалистических 
и национальных идей. В рядах 
служащих подобных учреждений 
провел войну, например, украин-
ский политический деятель Симон 
Петлюра. И также – знатный боль-
шевик Михаил Фрунзе, который 

под фамилией Михайлов служил в 

Минске в комитете Западного фрон-
та Всероссийского земского союза.

В прифронтовом Минске муж-
чины повышенной упитанности в 
военизированной одежде арендова-
ли лучшие квартиры и особняки. 
По вечерам они заполняли ресторан 
«Стелла» Офицерского экономиче-
ского общества, где слушали ари-
етки а-ля Вертинский и прихлебы-

вали коньяк, который в целях фор-
мальной конспирации (сухой закон 
военного времени!) разливался в 
чайные стаканы.

Нелишним будет вспомнить и 
ближайшего подручного Фрунзе 
в минскую его бытность 1917 
года – также земгусара Исидора 
Любимова. Это в честь большеви-
ка И.Е.Любимова в современном 
Минске назван проспект. Но чем 

оказался славен у нас 
Исидор Евстигнеевич, 
каковы его заслуги 
перед белорусской 
столицей?

Оказывается, с  
8 (21) июля 1917 года 
Любимов отмечался в 
Минске на посту пред-
седателя исполкома 
«Совета рабочих и 
солдатских депутатов» 
– властного органа, 
который по петроград-

скому образцу большевики создали 
в противовес Минской городской 
думе. Впрочем, уже в августе ЦК 
партии командировал Любимова на 
работу в Иваново-Вознесенск.

И сколько таких перекати-поле 
– любимовых и фрунзе – еще объ-
явится на Беларуси!

Накануне Октябрьского пере-
ворота 1917 года газета «Вольная 
Беларусь» имела все основания горь-
ко сказать устами будущего комис-
сара труда в первом правительстве 
БССР и будущего ученого секретаря 
Инбелкульта Язепа (Иосифа) Дыло: 
«У Мінску зем-гусары пазахоплівалі 
усе пасады, і мы перасталі быць 
гаспадарамі у сябе дома».

Перед этим Иосиф Леонтьевич 
рассуждал: «Уся наша інтэлігенцыя 
працуе ў чужых арганізацыях. 
Беларусы былі пад уплывам расійцаў 
і палякоў, пад уплывам чужых куль-
тур, і усе нашы лепшыя сілы аддавалі 
сваю працу чужынцам. Да рэвалюцыі 
нас душылі, а цяпер нападаюць на 
нас і самыя чырвоныя. Перакінчыкі-
беларусы – лепшыя расійцы ці палякі, 
як праўдзівыя расійцы ці палякі. 
Іншы, адтрымаўшы эдукацыю на 
бацькаўскія грошы, ня хоча гава-
рыць з бацькам і бэсьціць усё род-
нае. <…> Мінск і Вільня – цэнтры 
нашага руху, Вільня павінна быць 
цэнтрам палітычнага і культурна-
га жыцьця Беларусі, і цэнтральная 

Рада павінна покі што заставац-
ца у Мінску. Ніякі іншы горад для 
нас не падходзіць. Магілёў сонны, 
ціхі горад, Вітэбск – гняздо б. чор-
насоценства. У Гомлі «дэмакраты» 
чуць не пабілі нашага агітатара. Ня 
лепш і ў Оршы. Мы павінны зрабіць 
усё ад нас залежнае, каб да нас пры-
лучылася нашае войска і селянства. 
I гэта будзе!»

Сто лет назад, в октябре 1917 
года, в Минске проходила сессия 
Центральной рады белорусских 
организаций. Ее участники обсуж-
дали главный вопрос: что нас ожи-
дает и что нужно делать для того, 
чтобы белорусы заняли достойное 
место в ряду освобожденных наро-
дов бывшей Российской империи? 
После Февральской революции 1917 
года свои национальные государ-
ства начали строить финны, эстон-
цы, латыши, литовцы, поляки, укра-
инцы, азербайджанцы, армяне, гру-
зины… А как быть белорусам?

Представление о внешно-
сти наших сознательных граждан 
можно получить по фотографии, 
на которой изображены делегаты 
съезда белорусов-воинов Западного 
фронта, 3-го съезда Белорусской 
социалистической громады, 2-й сес-
сии Центральной рады белорусских 
организаций – представительных 
собраний, проходивших в Минске 
осенью 1917 года. Многие из этих 
людей затем участвовали в декабрь-
ском Всебелорусском съезде.

Фигуры, как видим на фото-
снимке, разные. Матрос, солдаты, 
унтер-офицеры и офицеры – неко-
торые с Георгиевскими крестами. 
Есть люди в форме железнодорож-
ных и почтово-телеграфных слу-
жащих. У прочих – разночинская 
внешность народных учителей, вра-
чей, агрономов. Лица живые, неглу-
пые, в массе своей симпатичные. 
Воздержусь от громких характери-
стик типа «лучшие люди Беларуси», 
а просто выскажу мнение, что на 
этой фотографии отражена кол-
лективная гражданская зрелость, 
достоинство и здравомыслие.

Сведения о людях на снимке 
(оригинал хранится в Белорусском 
государственном архиве-музее 
литературы и искусства) получены 
в нашу эпоху от старейшей бело-
русской поэтессы Зоськи Верас. 
Привожу имена так, как участ-
ница события продиктовала их 
историку Виталию Скалабану: 
«Злева направа: сядзяць, першы 
рад: 1. Язэп Мамонька, 2. Ігнат 
Дварчанін (з газетай «Вольная 
Беларусь»), 3. Лявон Дубейкаўскі,  
4. Невядомы ў шынелi, 5. Язэп Лёсік, 
6. Язэп Варонка, 7. Язэп Дыла,  
8. ?, 9. Кіпрыян Кандратовіч,  
10. Сымон Рак-Міхайлоўскі, 
11. Палута Бадунова, 12. Iван 
Краскоўскі, 13. Васіль Муха.

Стаяць, першы рад: 6. Чэрня 
Бедулянка, 7. Антон Лявіцкі 
(Ядвігін Ш.), 8. Паўліна Мядзёлка,  
16. Людвіка Сівіцкая (Зоська Верас), 
17. Алесь Чарвякоў.

Стаіць у другім радзе чацвёрты 
злева Аляксандр Астрамовіч (Андрэй 
Зязюля). Усіх вышэй Фелікс Галавач».

Не следует огульно представ-
лять их как скудоумных нацио-
налистов с единственной базовой 
идеей – неприязнью к Московии. 
В абсолютном большинстве это 
были разумные люди – педаго-
ги, врачи, юристы, земские работ-
ники. Некоторые из них окончи-
ли курс в Московском, Киевском, 
Петербургском, Дерптском универ-
ситетах. Большинство же выучилось 
на медные деньги в учительских 
семинариях и землемерных школах, 
в технических училищах. Они зна-
ли свой народ, реально оценивали 
ситуацию в крае и трезво понимали, 
что сравнение с финнами, поляка-
ми, грузинами будет пока не в поль-
зу белорусов.

Наши деятели предлагали наи-
более реальный план: добиться 
высокого представительства созна-
тельных белорусов в избираемом 
в те дни Всероссийском учреди-
тельном собрании, а после ставить 
вопрос об автономии Беларуси в 
составе демократической России.

На что окажутся способны 
эти люди после большевистско-
го октябрьского переворота в 
Петрограде?..

Сергей КРАПИВИН.

Заголовок газеты «Вольная Беларусь». 1917 г.

Самое примечательное на 
этом снимке — земгоровская 

кокарда на фуражке  
«г-на Михайлова с супругой». 
Такое обличье имел в Минске 
в начале 1917 года большевик 

Михаил Фрунзе.

Земгусар Исидор Любимов. 
1917 г.

«У Мінску зем-гусары 
пазахоплівалі усе пасады, і мы 

перасталі быць гаспадарамі у 
сябе дома». Факсимильные 

строки в газете «Вольная 
Беларусь» от 26 октября 1917 г.

Делегаты съезда белорусов-воинов Западного фронта,  
3-го съезда Белорусской Социалистической Громады,  

2-й сессии Центрального совета белорусских организаций.  
Октябрь 1917 г.
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ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ ШАХМАТЫ

Усадьба

ДЕЛИМСЯ ОПЫТОМ

Раздел ведет агроном  
Федор ВЕРАВОЙША.

АЗБУКА САДОВОДА

ЛІЧБЫ

и снова… сев

Почвы разные бывают
Урожай убран, заложен на хранение. Теперь есть время почитать специальную 

литературу, чтобы пополнить свои знания в овощеводстве и садоводстве. К сожа-
лению, из книг ученых кое-какие слова мне непонятны. Например, какую почву можно 
считать плодородной, а какую структурной? Или – что такое богатая почва, а что 
такое бедная? Не можете ли ответить мне да и другим читателям на эти вопросы?

Ульяна ВЕРХОВЕЦ.  г.Лида.
Почвы, в которых, кроме мел-

ких частиц – песка, пыли, ила 
(основной состав любой почвы), 
содержится значительное количе-
ство перегноя и извести, назы-
вают структурными. В такие 
почвы легко проникает воздух, 
хорошо впитывается влага. В них 
повышена жизнедеятельность 
полезных микроорганизмов, бла-
годаря которым увеличиваются 
запасы доступных для растений 
питательных веществ. Поэтому 
такие почвы более плодородны.

Плодородной называют почву, 
из которой растения получают 

достаточно питательных веществ 
всех видов и влаги. Богатая 
почва может содержать много 
питательных веществ, но из-за 
плохой структурности в недо-
ступной для растений. Бедная 
почва характеризуется незна-
чительным количеством пита-
тельных веществ, доступность 
которых для растений ограни-
чена также вследствие ее плохой 
структурности.

Некоторые овощеводы допу-
скают ошибку, полагая, что 
чем беднее почва, тем больше 
минеральных удобрений следу-

ет в нее вносить. Большие дозы 
минеральных удобрений соз-
дают чрезмерно высокую кон-
центрацию почвенного раство-
ра в таких почвах, что вредно 
для растений. На бедных почвах 
минеральные удобрения следует 
вносить весной и только вме-
сте с органическими. Наиболее 
эффективна в данном случае 
огородная удобрительная смесь, 
которую рекомендуется перед 
внесением перемешивать с пере-
превшим навозом или перегноем 
– одна часть удобрения на две 
части перегноя.

Медалёвыя страсці ў чэмпіянаце Беларусі па футболе 
набылі скандальнае адценне

Да заканчэння першынства 
застаюцца чатыры туры, а ў верх-
няй частцы турнірнай табліцы 
сітуацыя настолькі заблытаная, 
што яўнага фаварыта вызначыць 
ніхто не бярэцца. Калі раней  
нязменны чэмпіён апошніх гадоў 
– барысаўскі БАТЭ – датэрмінова, 
за некалькі тураў да фінішу 
чэмпіянату, элегантна афармляў 
“золата”, то зараз – поўная 
нявызначанасць. Вядома толькі 
адно: амаль са стопрацэнтнай 
упэўненасцю можна казаць, што 
медалі разыграюць БАТЭ, мінскае 
“Дынама” і салігорскі “Шахцёр”.

З аднаго боку, для 
балельшчыкаў такі паварот падзей 
толькі ў радасць: інтрыга, невядо-
масць да апошняга, эмоцыі і павы-
шаная цікавасць… Але адназначна 
можна сцвярджаць, што гэтае пер-
шынство будзе і адным з самых 
скандальных. Справа ў тым, што 
днямі дысцыплінарны камітэт 
Асацыяцыі “Беларуская федэра-
цыя футбола” прысудзіў БАТЭ 
тэхнічнае паражэнне ў матчы 
са «Слуцкам» – 0:3 (у той гульні 
барысаўчане перамаглі з лікам 
6:0. – Аўт.). Прычынай называ-
лася неправамерная заяўка на 
гульню запаснога варатара Сяргея 
Верамко.

Раней Верамко быў 
дыскваліфікаваны на пяць 
матчаў і аштрафаваны на 50 
базавых велічыняў. Пяць матчаў 
дыскваліфікацыі скончыліся аку-
рат перад паядынкам БАТЭ са 
«Слуцкам», які адбыўся 23 верас-
ня. Верамко заявіў, што аплаціў 
штраф 22 верасня, але грошы 
паступілі на рахунак федэрацыі 
толькі 27-га. Высветлілася так-

сама, што федэрацыя выставіла 
рахунак на аплату штрафу з 
няправільнымі лічбамі.

Адным словам, як кажуць, усё 
змяшалася ў доме Аблонскіх. Хаця 
тры ачкі з БАТЭ ўсё-такі знялі, бо, 
маўляў, да аплаты штрафу клуб не 
меў права заяўляць Верамко на 
матч. У гэтай сітуацыі селі ў лужы-
ну ўсе. Сам варатар, які цягнуў 
з аплатай да апошняга. Клуб, 
які не захацеў ускладваць такія 
арганізацыйныя моманты на сябе, 
а даверыўся футбалісту (і гэта яму 
можа вельмі дорага каштаваць). 
Натуральна, федэрацыя, якая 
паказала непрафесіяналізм сваіх 
асобных супрацоўнікаў. Як увогу-
ле можна выставіць няправільны 
рахунак, калі справа ідзе пра зала-
тыя медалі чэмпіянату? Вы ж самі 
сябе выстаўляеце на пасмешышча!

Дарэчы, барысаўскі клуб 
не пагадзіўся з рашэннем 
дысцыплінарнага камітэта і, 
наколькі вядома, будзе яго абскар-
джваць. Для БАТЭ гэта скан-
дальная гісторыя наогул тэст на 
трываласць. Барысаўчане змага-
юцца не толькі ў нацыянальным 
першынстве, але і ў Лізе Еўропы, 
таму барацьбу трэба весці на два 
франты. А калі ўлічваць “справу 
Верамко”, то і на ўсе тры. Пабачым, 
ці выдзюжыць чэмпіён…

Вось вынікі матчаў 26-га тура: 
“Крумкачы” (Мінск) – “Гарадзея” 
– 0:3, “Нафтан” (Наваполацк) – 
“Дынама” (Брэст) – 0:4, “Нёман” 
(Гродна) – “Гомель” – 3:0, “Дынама” 
(Мінск) – “Славія” (Мазыр) – 
0:0, “Слуцк” – “Іслач” (Мінскі 
раён) – 1:3, “Віцебск” – “Шахцёр” 
(Салігорск) – 1:2.

Алесь СІВЫ.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 26 18 5 3 43–15 59
Дынама (Мн) 26 18 2 6 34–13 56
БАТЭ 25 17 3 5 42–15 54
Тарпеда-БелАЗ 25 12 8 5 36–20 44
Нёман 26 12 7 7 37–26 43
Слуцк 26 12 7 7 29–23 43
Дынама (Бр) 26 11 8 7 42–25 41
Віцебск 26 10 7 9 30–30 37
Гарадзея 26 8 10 8 32–30 34
Гомель 26 7 7 12 21–24 28
Днепр 25 5 7 13 21–40 22
Крумкачы 26 4 10 12 24–42 22
Мінск 25 3 12 10 16–32 21
Славія 26 4 8 14 22–40 20
Іслач 26 7 4 15 21–40 18
Нафтан 26 3 5 18 13–48 9

Задача  
для чытачоў
Яе склаў мінчанін Чэслаў 

Якубоўскі, дацэнт БНТУ, даўні 
сябар “Народнай Волі”.

Белыя: Крb5, Фg4, Сf2, пd5 
(4).

Чорныя: Кре5, пп. d6, f7 (3).
Мат у 2 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Сістэма з выбываннем
Чарговы Кубак свету ладзіўся на гэты раз у Тбілісі. Сярод 128 

удзельнікаў былі і тры беларускія гросмайстры: Сяргей Жыгалка, Аляксей 
Аляксандраў і Кірыл Ступак. На жаль, усе трое выбылі з барацьбы 
ўжо ў першым раўндзе. Дарэчы, К.Ступак прайграў нашаму былому 
суайчынніку, які зараз выступае за Ізраіль. 

Прывядзём дзве партыі.
Яўген Наер – Аляксей Аляксандраў
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.Сc4 Сc5 4.c3 Кf6 5.d3 d6 6.Сg5 h6 7.Сh4 Фe7 8.Кbd2 

a6 9.a4 Сa7 10.Фe2 Сe6 11. b4 0-0 12.0-0 Лfe8 13.Лfb1 Лab8 14.a5 С:c4 15.К:c4 
Фe6 16.С:f6 Ф:f6 17.b5 ab 18.Л:b5 Кd8 19.Лab1 Лa8 20.g3 Фe6 21.Крg2 c6 
22.Л5b2 Сb8 23.Лa1 Сc7 24.Кb6 Лa6 25.Фc2 g6 26.h4 h5 27.Лbb1 Крg7 28.Фb2 
d5 29.Лe1 f6 30.Фb4 Фf7 31.Лab1 С:b6 32.ab Кe6 33.d4 de 34.Л:e4 ed 35.Лbe1 
Лaa8 36.К:d4 c5 37.К:e6+ Л:e6 38.Ф:c5 Лc6 39.Ф:c6 bc 40.Лe7 Лb8 41.Л:f7+ 
Кр:f7 42.Лb1 Крe6 43.Крf3 Крd5 44.b7 g5 45.Крe3 Крc4 46.Крd2 gh 47.gh c5 
48.Крc2 f5 49.Лb6 f4 50.f3 Крd5 51.Крb3, 1:0.

Барыс Гельфанд – Кірыл Ступак
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.g3 Сe7 5.Сg2 0-0 6.0-0 Кbd7 7.Фc2 c6 8.Кbd2 

b6 9.e4 Сb7 10.e5 Кe8 11.cd cd 12.Лe1 Лc8 13.Фd1 Фc7 14.Кb1 b5 15.Сf1 b4 
16.Сd3 h6 17.Сf4 Фb6 18.Кbd2 Сa6 19.Сc2 f5 20.ef6 Л:f6 21.Лc1 Кd6 22.Кe5 
Кf8 23.Кdf3 Кc4 24.b3 Кa3 25.Кg4 Лf7 26.Кfe5 Л:c2 27.К:f7 Л:c1 28. Кf:h6+ 
Крh7 29.С:c1 gh 30.К:h6 Кg6 31.Фf3 Сf8 32.Фf7+ Сg7, 1:0.

Кубак свету, што праўда, выдаўся не надта ўдалым не толькі для 
беларускіх гросмайстраў, але і для многіх моцных і тытулаваных 
шахматыстаў. Задоўга да фінальнай стадыі выбылі з барацьбы такія 
гранды, як экс-чэмпіёны свету Уладзімір Крамнік, Вішы Ананд, Руслан 
Панамароў, экс-чэмпіёнка свету Хоў Іфань… Не здолеў дайсці да фіналу і 
дзеючы чэмпіён свету нарвежац Магнус Карлсен, які саступіў кітайскаму 
шахматысту.

Магнус Карлсен – Бу Сянжы
1.e4 e5 2.Сc4 Кf6 3.d3 Кc6 4.Кf3 Сe7 5.0-0 0-0 6.Сb3 d6 7.c3 Сe6 8.Лe1 

Фd7 9.Кbd2 Лab8 10.Сc2 d5 11.h3 h6 12.ed К:d5 13.К:e5 К:e5 14.Л:e5 Сd6 
15.Лe1 С:h3 16.gh Ф:h3 17.Кf1 Лbe8 18.d4 f5 19.Сb3 c6 20.f4 Крh7 21.С:d5 
cd 22.Лe3 Л:e3 23.С:e3 g5 24.Крf2 gf 25.Фf3 fe+ 26.К:e3 Фh2+ 27.Крf1 Лg8 
28.Ф:f5+ Лg6 29.Крe1 h5 30.Крd1 Крh6 31.Кc2 h4 32.Кe1 h3 33.Кf3 Фg2 
34.Кe1 Фg4+ 35.Ф:g4 Л:g4 36.Кf3 Лg1+, 0:1.

А выйграў турнір, як і ў 2005 годзе, армянскі гросмайстар Лявон 
Аранян.

«Залатая» Вольга
У румынскім горадзе Мамая прайшоў чэмпіянат свету сярод юнакоў 

і дзяўчат ва ўзроставых катэгорыях ад 8 да 18 гадоў. Сярод соцень 
удзельнікаў былі і 26 беларускіх шахматыстаў. У выніку міжнародны 
майстар Вольга Бадэлька перамагла сярод дзяўчат да 16 гадоў, а Арцём 
Стрыбук быў трэцім сярод хлопчыкаў да 10 гадоў. У дзясяткі лепшых 
трапілі таксама Ліза Андруховіч (5-е месца сярод дзяўчынак да 10 гадоў) і 
Максім Царук (8-е сярод хлопчыкаў да 12 гадоў).

За чэхіяй – Швейцарыя
У мінулы раз мы паведамлялі, што мацнейшы беларускі рашальнік 

шахматных кампазіцый Аляксандр Булаўка перамог у адкрытым 
чэмпіянаце Чэхіі па рашэнні. А неўзабаве ён выйграў і адкрыты чэмпіянат 
Швейцарыі. Дарэчы, абодва турніры мелі статус этапаў Кубку свету па 
рашэнні.

Праверце рашэнні
Задача В.Жылко ад 19 верасня рашаецца так: 1.Лb1 аbФ 2.С:b1 с2 3.Са2 

с3 4.Сf7х.
Першымі правільна адказалі Ігар Ананіч (Гродна), Васіль Жуковіч і 

Сяргей Коваль (Мінск).
Вадзім ЖЫЛКО.

РАСТЕНИЯ ЛЕЧАТ

чеснок
Ценность этого лукового рас-

тения люди распознали еще в глу-
бокой древности. И до сих пор 
чеснок остается непревзойденной 
приправой для многих первых и 
вторых блюд, солений, марина-
дов. А еще он наш спаситель от 
разных недугов. В старину меди-
ки назначали чеснок при потере 
аппетита и истощении, кашле и 
кожных заболеваниях. Считалось 
даже, что чеснок помогает вообще 
при всех недугах. Современные 
врачи тоже частенько рекоменду-
ют больше уповать на чеснок, чем 
на таблетки, при гриппе напри-
мер.

Народные целители рекомен-
дуют настойку чеснока при ревма-
тизме и подагре, камнях в почках 
и мочевом пузыре. Есть данные, 
что чеснок (2–3 зубка ежедневно) 
улучшает состояние больных при 
гипертонии, атеросклерозе: сни-
мает головокружение, головную 
боль, бессонницу. Не осталось без 
внимания еще одно свойство чес-
нока – возбуждать половое чув-
ство, поэтому издавна существует 
так называемая эротическая кух-
ня – целая серия блюд, в рецепт 
которых входит чеснок.

Успех народных целителей, 
применявших чеснок для лечения 
и профилактики заразных заболе-
ваний, даже таких, как брюшной 
тиф, дизентерия, холера, нашел 
научное объяснение. В чесноке 
содержатся летучие эфирные мас-
ла и фитонциды, оказывающие 
смертоносное действие на микро-
организмы. Вот оттого-то полезно 
лечить кашицей и соком чеснока 
гнойные раны, язвы, ожоги.

Жевание в течение несколь-
ких минут дольки чеснока уби-
вает микробы во рту, укрепляет 
десны, уменьшает воспаление и 
кровоточивость. Ускоряет зажив-
ление ранки после удаления зуба. 
Клинические наблюдения под-
твердили эффект при лечении 
фитонцидами чеснока острых 
катаров верхних дыхательных 
путей, коклюша, воспаления лег-
ких, гнойных воспалений уха и 
слизистых оболочек глаз, колитов.

дарагі наш стадыён 
«дынама»

Да канца года на рэканструк-
цыю сталічнай арэны га- 
радскія ўлады выдзеляць каля  
19 мільёнаў долараў.

Паведамляецца, што самыя 
вялікія “траншы” будуць 
накіраваны таксама на будаўніцтва 
трэцяй лініі метро (23,4 млн 
долараў) і цэнтра алімпійскай 
падрыхтоўкі па мастацкай 
гімнастыцы (каля 11,2 млн 
долараў).

ВЕДАЙ НАШЫХ!

Пяцідзясяты!
Беларус Максім Мірны  

і аўстрыец Філіп Освальд сталі 
пераможцамі парнага разраду 
Кубка Крамля.

Адметна, што для Максіма 
Мірнага гэта 50-ы чэмпіёнскі тытул 
у парным разрадзе на турнірах 
пад эгідай Асацыяцыі тэнісістаў-
прафесіяналаў (АТР) і 5-ы трыумф 
у розыгрышы Кубка Крамля.

МАЗАІКА
Змяніла пашпарт…

Беларуская біятланістка Дар’я 
Блашко, двухразовая залатая 
медалістка юніёрскага чэмпіянату 
свету-2015 у Раўбічах, атрымала 
ўкраінскае грамадзянства.

Паводле слоў кіраўніка 
Федэрацыі біятлона Украіны 
уладзіміра Брынзака, 21-гадовая 
Дар’я Блашко зможа паехаць на 
наступны перадсезонны збор з 
украінскай камандай. Магчыма, 
што яна зможа выступіць ужо 
сёлета, але гэта будзе залежаць 
ад адказу Беларускай федэрацыі 
біятлона. Уладзімір Брынзак ужо 
наведаў Беларусь, дзе абмеркаваў 
гэтае пытанне.

Указ прэзідэнта Украіны Пятра 
Парашэнкі аб наданні ўкраінскага 
грамадзянства Дар’і Блашко быў 
падпісаны ў канцы верасня.

Перавыхоўвае
Беларускі трэнер Алег Дулуб, 

які ўзначальвае адэскі футбольны 
клуб «Чарнаморац», прызнаўся, 
што хоча адвесці ігракоў у турму.

«Цяпер я хацеў бы пайсці з 
хлопцамі ў турму. Кажу гэта шчы-
ра. Каб паказаць ім, што ёсць не 
толькі футбол, але і іншае жыццё. 
Тады футбалісты пачынаюць шана-
ваць тое, што ў іх ёсць. І сума ў 
кантрактах тут ужо не мае ніякага 
значэння», – сказаў Дулуб.

Алег Дулуб трэніруе 
«Чарнаморац» з верасня. Раней 
ён працаваў у «Гомелі», мінскім 
«Дынама», быў галоўным трэ-
нерам «Крумкачоў». Перад 
«Чарнаморцам» Дулуб трэніраваў 
украінскі клуб «Карпаты» (Львоў).

Когда наступает устойчивое 
похолодание до +2…+3ºС, что 
обычно бывает в конце октября, 
я приступаю к озимым посевам 
моркови, свеклы, петрушки, сала-
та, лука-овсюжки и других куль-
тур. Главное, чтобы семена не 
успели прорасти осенью.

Для подзимних посевов све-
клы, моркови и петрушки выби-
раю сорта, устойчивые к цве-
тушности (свекла – Подзимняя 
А-474 и Холодостойкая 19, 
морковь Московская зимняя 
А-515 и Нантская 4, петрушка 
Обыкновенная листовая). Укроп 
и шпинат годятся любые.

Семена высеваю в заранее сде-
ланные, уже промерзшие борозд-
ки, засыпаю их заготовленной 
почвенной смесью или песком 
и мульчирую торфом или ком-
постом. Норму посева при этом 
увеличиваю на одну четверть, а 
семена засыпаю мельче, чем при 
весеннем посеве, на 0,5–1 сан-
тиметр. Учитываю то, что мор-

ковь нельзя сеять после убранной 
капусты, так как ее корни остав-
ляют немало веществ, угнетаю-
щих всходы моркови. И еще: не 
ограничиваюсь только подзимни-
ми посевами, так как озимая мор-
ковь не пригодна для длительного 
хранения, ее можно использовать 
летом и для консервирования.

Много лет я практикую под-
зимние посевы не только моркови 
и свеклы, но и укропа, петрушки, 
пастернака, редиса. Это позволя-
ет снизить весеннее напряжение 

работ и на две недели ускоряет 
появление продукции. А реди-
ска поспевает иногда на 3 недели 
раньше, если ее вовремя весной 
укрыть пленкой.

Все посевы мульчирую опил-
ками. Лук-овсюжку (диаметром 
меньше 1 см) высаживаю как севок 
на глубину 2–3 см немного рань-
ше, в конце октября. В отдельные 
годы урожай его бывает больше, 
чем от севка, высаженного весной.

Зинаида КОСТЕНКО.
Витебск.

P.S. У турнірнай табліцы не ўлічаны матчы “Днепр” (Магілёў) – БАТЭ (Барысаў)  
і “Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна) – “Мінск”, якія адбыліся ўчора вечарам.
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